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INFORMACE O ČINNOSTI ORGÁNŮ MĚSTA 
OD 15. 10. 2022 DO 15. 11. 2022

RADA MĚSTA

ÚSSM:
• přije�  pana Milana Adama, paní Vlasty Benešové a paní Jin-

dřišky Václavíkové do Domova pro seniory. 
• bere na vědomí přije�  fi nančního daru ve výši 5000 Kč 

od paní Evy Kotykové, bytem Úbislavice.
• bere na vědomí bez výhrad zprávu Ústavu sociálních služeb 

města Nová Paka za rok 2022. 
Majetky:
• schvaluje přidělení bytu č. 15 v domě č. p. 106 Heřmanice, 

do společného nájmu manželům Růženě a Mar� novi Ďorďo-
vým, na dobu jednoho roku od uzavření nájemní smlouvy. 

• schvaluje Dodatek č. 2 ke Smlouvě o právu provést stavbu – 
parkovací stání v ul. O. Číly, Nová Paka, uzavřené 17. 3. 2021 
mezi městem Nová Paka jako stavebníkem a panem Dob-
roslavem Lánským jako vlastníkem stavbou dotčeného po-
zemku.

• schvaluje uzavření krátkodobé výpůjčky pozemků parc. 
č. 2095/1, parc. č. 3998/2, čás�  pozemku parc. č.  2093/2 
a čás�  pozemku parc. č. 2086/3 vše k. ú. Nová Paka (prostor 
Jírových sadů a přilehlé komunikace ul. U Stadionu) – o cel-
kové výměře cca 10 200 m2 na den 17. 6. 2023, a to ve pro-
spěch spolku Pač�  blázni, z. s. za účelem pořádání kulturní 
akce Fes� val regionálních pivovarů a minipivovarů PAKA 
PLNÁ PIVA.

• schvaluje uzavření Nájemní smlouvy mezi městem Nová 
Paka jako pronajímatelem a obchodní společnos�  Vantage 
Towers, s. r. o., IČ 09056009, o pronájmu čás�  (100 m2) po-
zemku parc. č. 3320/1, k. ú. Heřmanice u Nové Paky, za úče-
lem výstavby základové stanice pro elektronické komunika-
ce, na dobu 15 let, za nájemné 30 � s. Kč + DPH ročně.

• schvaluje záměr výpůjčky čás�  městského pozemku parc.
č. 4183/2, k. ú. Nová Paka, o výměře cca 105 m2 a ukládá 
majetkovému odboru zajis� t zveřejnění tohoto záměru 
na úřední desce MěÚ Nová Paka. Účelem výpůjčky je vyu-
ži�  pozemku jako manipulační plochy včetně   zajištění jeho 
údržby.

• schvaluje přidělení bytu č. 20 v domě č. p. 106 Heřmanice, 
do nájmu Milanu Machovi, na dobu jednoho roku od uza-
vření nájemní smlouvy. 

• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést na pozemku 
města, parc. č. 426/9 stavbu sjezdu na komunikaci a plyno-
vodní a kanalizační přípojky pro pozemek parc. č. 426/40, 
obojí k. ú. Š� kov, ve prospěch stavebníka pana Zdeňka Vy-
tvara za podmínek daných smlouvou.

• schvaluje prodloužení doby pronájmu reklamního zařízení 
na pozemku parc. č. 3620/2, k. ú. Nová Paka, nájemci Zdeň-
ku Barkovi, IČ 68495072, pro umístění reklamního banneru   
od 1. 1. 2023 do 31. 12. 2023, za cenu 7200 Kč/rok.

• schvaluje směnu bytu č. 9 za byt č. 33 v Domě s pečovatel-
skou službou, Kláře Veverkové, bytem Nová Paka, Jiráskova 
1830.

• schvaluje uzavření dodatku ke Smlouvě na pronájem slou-

pů veřejného osvětlení, s Ing. Petrem Svobodou, PS-GRAPH,
IČ 42921414, o prodloužení doby pronájmu do 31. 12. 2024.

• projednala záměr výkupu pozemků zahrnutých do návrhu 
Územní studie – průmyslová zóna a plochy pro bydlení Kum-
burský Újezd a postupuje tento záměr výboru pro rozvoj 
a fi nančnímu výboru k vydání stanoviska.

• schvaluje uzavření smlouvy o právu provést stavbu – uložení 
op� ckého kabelu na pozemcích ve vlastnictví města Nová 
Paka parc. č. 2093/2, 2095/1, 2151, 2161/1, 2161/2, 2161/4, 
2166/2, 3854, 3858/1, 3998/2, 3999/1, 4023/8, vše v k. ú. 
Nová Paka, ve prospěch investora Davida Ryby - HTN.cz,
IČ 73574104, za podmínek stanovených smlouvou.

• schvaluje záměr prodeje jednotky č. 35/2 – jiný nebytový 
prostor, v domě č. p. 35, postaveném na pozemku parc.
č. 2117 zast. plocha a nádvoří,  k. ú. Nová Paka, včetně   
spoluvlastnického podílu 720/4493 na společných částech 
domu č. p. 35 a spoluvlastnického podílu 720/4493 k po-
zemku parc. č.  2117,  k. ú. Nová Paka, za těchto podmínek: 
min. kupní cena 2 100 000 Kč, v případě více zájemců o kou-
pi bude rozhodná výše nabídnuté ceny, splatnost kupní ceny 
do 30 dnů od uzavření kupní smlouvy, právo prodávajícího 
odstoupit od kupní smlouvy, nebude-li kupní cena zaplace-
na řádně a včas, vklad vlastnického práva dle kupní smlouvy 
po zaplacení kupní ceny.

• schvaluje výpůjčku čás�  městského pozemku parc.
č. 4183/2, k. ú. Nová Paka, o výměře cca 105 m2 na dobu 
neurčitou ve prospěch p. Jiřího Kosiny, za podmínek daných 
smlouvou. Účelem výpůjčky je využi�  pozemku jako mani-
pulační plochy včetně zajištění jeho údržby.

• schvaluje záměr výpůjčky městských pozemků parc. č. 4/1, 
k. ú. Studénka u Nové Paky, o výměře 552 m2, parc. č. 1145, 
k. ú. Vrchovina, o výměře 4902 m2, parc. č. 1250, k. ú. Vrcho-
vina, o výměře cca 2565 m2, a ukládá majetkovému odboru 
zajis� t zveřejnění tohoto záměru na úřední desce MěÚ Nová 
Paka. Účelem výpůjčky je využi�  pozemků jako manipulační 
a dopravní plochy pro stavbu Silnice I/16, Nová Paka – ob-
chvat.

Dotace a veřejnoprávní smlouvy:
• souhlasí s poskytnu� m dotace pro Unie sportu Jičínská z. s., 

IČ 00435759, ve výši 5000 Kč na organizaci vyhlášení nejú-
spěšnějších sportovců, trenérů a cvičitelů okresu Jičín za rok 
2022 s předpokládaným termínem vyhlášení 30. ledna 2023, 
z položky rozpočtu Rada města.

• schvaluje dotaci 3000 Kč pro Bio pro Novou Paku z. s. Nová 
Paka, IČ 02506335, jako příspěvek na veřejnou projekci fi l-
mu „GOOD OLD CZECHS" dne 11. 11. 2022   z položky roz-
počtu Rada města.

• souhlasí se změnou účelu využi�  dotace na rok 2022 pro 
Junák – Český skaut, středisko Sopka Nová Paka, dle před-
ložené žádos� .

• schvaluje uzavření veřejnoprávní smlouvy o poskytnu�  do-
tace ve výši 5000 Kč s Klubem vozíčkářů Trutnov-Bukovina, 
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ZASTUPITELSTVO MĚSTA:

z. s., IČ 26560895, jako příspěvek na činnost.
• schvaluje dotaci 15 000 Kč pro Český svaz včelařů ZO Nová 

Paka, IČ 7083717, jako příspěvek na nákup léčiv, léčení včel-
stev a úkonů s � m spojených, z položky rozpočtu Rada měs-
ta.

Inves� ce:
• schvaluje Dodatek č. 1 ke smlouvě o zhotovení projektové 

dokumentace a obstarání souvisejících záležitos�  na akce: 
„Stavební úpravy a přístavba objektu v ul. Opolského 
č. p. 144, Nová Paka (bývalý klášter paulánů) – II. etapa“ se 
zhotovitelem Ateliér Poledne s. r. o., U Zvonařky 994/15,
120 00 Praha 2 – Vinohrady, IČ 47121971. 

• schvaluje smlouvu o náhradě za zásah do komunikací týkají-
cí se díla: „Reko MS Nová Paka – Ruská + 1 (Polská)“ a „Reko 
MS Nová Paka – Lužická + 1 (Jugoslávská)" se společnos�  
LBtech, a. s., Moravská 786, 570 01 Litomyšl, IČ 15035808. 

• projednala a souhlasí s předloženým návrhem Plánu udrži-
telné mobility města Nová Paka. 

• schvaluje Dodatek č. 3 ke smlouvě o dílo na stavební zakázku 
s názvem: „SO 302 – Kanalizace dešťová“, která byla součás-
�  zadávacího řízení s názvem: „Nová Paka – rekonstrukce 
kanalizace v ul. Ruská – II. etapa“, se zhotovitelem MIZERA 
– STAVBY, a. s., Smetanova 1366, 512 51 Lomnice nad Popel-
kou, IČ 28762070. 

• schvaluje výsledek výběrového řízení na akci: „Zpracování 
MEK města Nová Paka“ a na základě doporučení hodno� cí 
komise souhlasí s uzavřením smlouvy o poskytnu�  služeb 
s vítězným účastníkem ARTENDR s. r. o., Nádražní 67, 281 51 
Velký Osek, IČ 24190853, který podal nejvýhodnější ceno-
vou nabídku. 

• schvaluje smlouvu o poskytnu�  služeb s dodavatelem   AR-
TENDR s.r.o., Nádražní 67, 281 51 Velký Osek, IČ 24190853, 
na akci „Zpracování MEK města Nová Paka“. 

• schvaluje Dodatek č. 1 ke Smlouvě, kterou se upravují vzá-
jemná práva a povinnos�  při realizaci inves� čního záměru 
vybudování společné dešťové kanalizace v rámci rekon-
strukce: „II/284 Nová Paka – ul. Lomnická" s Královéhra-
deckým krajem, Pivovarské náměs�  1245, 500 03 Hradec 
Králové, IČ 70889546. 

• schvaluje Smlouvu o právu provést stavbu inženýrské sítě 
a omezení užívání nemovitos�  s příspěvkovou organiza-
cí Správa silnic Královéhradeckého kraje, Na Okrouhlíku 
1371/30, 500 02 Hradec Králové, IČ 70947996 na stavbu 
„Vodovodní přípojka k nově budovanému požárnímu hyd-
rantu u požární zbrojnice Vrchovina č. p. 119“. 

• schvaluje Smlouvu o zhotovení projektové dokumenta-
ce a obstarání souvisejících záležitos�  na akci: „Vestavba 
knihovny č. p. 1, Masarykovo náměs� , Nová Paka“ se spo-
lečnos�  ATAKARCHITEKTI s. r. o., 8. března 21/13, 460 05 
Liberec, IČ 47782781. 

• schvaluje Dohodu o postoupení práv a povinnos�  z inve-
storství se společnos�  ČEZ Distribuce, a. s., Teplická 874/8, 
405 02 Děčín, IČ 24729035, zastoupenou společnos�  PEN – 
projekty energe� ky, s. r. o., Zelené Předměs� , Arnošta z Par-
dubic 2835, 530 02 Pardubice, IČ 26011701, pro dílo: „Vý-
stavba infrastruktury pro novou obytnou zónu Vlkov, Nová 
Paka – Kumburský Újezd“ – SO 503 – El. rozvody NN. 

• schvaluje Smlouvu o dílo na stavbu s názvem: „NOVÁ 
PAKA – VLKOV – infrastruktura pro výstavbu RD – křižovat-
ka u Nadozu“ se zhotovitelem ZEPOS RS s. r. o., Libuň 225, 
507 15 Libuň, IČ 26002671, a zároveň vyjmu�  této veřejné 
zakázky z působnos�  Směrnice zastupitelstva města ze dne 
10. 06. 2019 v souladu s čl. 6, odst. 1, písm. c) této směrnice. 

Ostatní:
• schvaluje navýšení cen obědů ve Školní jídelně, Nová Paka, 

Komenského 555, od 1. listopadu 2022 dle předloženého 
návrhu. 

• schvaluje navýšení cen obědů ve Školní jídelně, Nová Paka, 
Husitská 1695, od 1. listopadu 2022 dle předloženého ná-
vrhu. 

• bere na vědomí přije�  fi nančního daru ve výši 10 000 Kč 
od paní Balouškové Zuzany, Nová Paka. 

• bere na vědomí rezignaci pana Jiřího Bičiště na funkci ředi-
tele Technických služeb Nová Paka, příspěvkové organizace, 
ke dni 30. 11. 2022. 

• schvaluje přije�  účelového daru ve výši 11 748 Kč Školní jí-
delnou, Nová Paka, Husitská 1695 od společnos�  WOMEN 
FOR WOMEN, o. p. s. v rámci charita� vního projektu Obědy 
pro dě�  k uhrazení stravného pro 3 žáky ve školní jídelně 
ve školním roce 2022/2023. 

• Pro období od 1. 12. 2022 do 31. 12. 2022 činí výše daru 
1424 Kč.

• Pro období od 1. 1. 2023 do 30. 6. 2023 činí výše daru 
10 324 Kč. 

• schvaluje Dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo, která byla uzavře-
ná dne 12. 3. 2020 pro zpracování Změny č. 3 ÚP Nová Paka 
mezi Městem Nová Paka a Ing. arch. Janem Bucharem, Ves-
tecká 350, 252 50 Vestec. Na základě tohoto Dodatku č. 2 
se za vícepráce na díle cena zvyšuje o částku 25 000 Kč bez 
DPH.

Vedení města:
• stanovuje počet členů rady města na sedm.
• stanovuje počet místostarostů na tři.
• stanovuje, že pro výkon své funkce se uvolňují starosta a je-

den místostarosta.
• stanovuje způsob hlasování pro volby členů rady města 

včetně starosty a místostarostů veřejně, aklamací.
• stanovuje způsob volby pro členy rady města včetně staros-

ty a místostarostů vcelku, jedním hlasováním.
• volí do rady města tyto zastupitele: 
• starosta, jako uvolněný člen zastupitelstva: Pavel Bouchner
• místostarosta, jako uvolněný člen zastupitelstva:

Ing. Miloš Kříž, MBA

• místostarosta, jako neuvolněný člen zastupitelstva: 
Mgr. Josef Cogan

• místostarosta, jako neuvolněný člen zastupitelstva:
Mgr. Milan Pospíšil

• člen rady, jako neuvolněný člen zastupitelstva:
Bc. Milan Pospíšil

• člen rady, jako neuvolněný člen zastupitelstva:
Václav Řeháček

• člen rady, jako neuvolněný člen zastupitelstva:
Ing. Stanislav Šmidrkal

• stanovuje, že starostu Pavla Bouchnera v jeho nepřítom-
nos�  zastupuje místostarosta Ing. Miloš Kříž, MBA. V době 
nepřítomnos�  Ing. Miloše Kříže, MBA starostu zastupuje 
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Prodám hrobku
na hřbitově v Nové Pace.
Nájem hrobového místa zaplacen

do roku 2031.

Tel.: 604 557 777

PRONÁJEM PRODEJNY 
POTRAVIN

Obec Úbislavice vyhlašuje záměr pronájmu 
prodejny potravin v objektu č.p. 33 za účelem 

zachování prodeje smíšeného zboží po 1.1.2023.

Možnost prohlídky objektu v otevírací době  
Po, St, Pá 8.00 - 10.00 hod.

Více informací obdržíte na Obecním úřadě. 
e-mail: urad@ubislavice.cz 

tel.: 736 173 373

místostarosta Mgr. Josef Cogan. V době nepřítomnos�  mís-
tostarosty Mgr. Josefa Cogana, starostu zastupuje Mgr. Mi-
lan Pospíšil.

• pověřuje tyto členy zastupitelstva: Stanislav Albrecht, Pavel 
Bouchner, Mgr. Josef Cogan, JUDr. Ing. Rudolf Cogan, Bc. Jan 
Číla, Ing. Miloš Dušánek, MBA, Ing. Petr Kracík, MUDr. Petra 
Kracíková, Ing. Miloš Kříž, MBA, Karel Nálevka, Ing. Mgr. Vác-
lav Pačesný, Mgr. Milan Pospíšil, Bc. Milan Pospíšil, Ing. 
Zdeněk Prokůpek, RSDr. Ing. Otakar Ruml, Václav Řeháček,
Mgr. Ivan Sehnal, Mgr. Josef Soviar, Ing. Stanislav Šmidrkal, 
Bc. Olga Viková, aby přijímali prohlášení o uzavření manžel-
ství.

• stanovuje výši odměn (podle zákona o obcích a podle na-
řízení vlády č. 318/2017 Sb. v platném znění) a ostatní 
související nároky a peněžitá plnění členům zastupitelstva
od 01. 11. 2022 ve výši uvedené v předloze (příloze č. 3).

Osadní výbory: 
• určuje členy a volí předsedu osadního výboru Heřmanice:
 Marcela Fajferová – předsedkyně
 Jiří Novák
 Pavel Voj� šek
• určuje členy a volí předsedu osadního výboru Kumburský 

Újezd:
 Mgr. Vendula Brendlová – předsedkyně
 Jaroslav Hejtman  
 Žaneta Himlová
• určuje členy a volí předsedu osadního výboru Podlevín:
 Jiří Linhart – předseda
 David Macnar
 Jana Podlipná

• určuje členy a volí předsedu osadního výboru Přibyslav:
 Oldřich Mihl – předseda
 Věra Mihlová
 Jan Mihl
• určuje členy a volí předsedu osadního výboru Pustá Proseč:
 Jana Drahošová – předsedkyně
 Mar� n Drahoš
 Ing. Ondřej Lukeš
• určuje členy a volí předsedu osadního výboru Radkyně:
 Tomáš Portych – předseda
 Miloš Ruml
 Václav Záveský
• určuje členy a volí předsedu osadního výboru Studénka:
 Pavlína Vágenknechtová – předsedkyně 
 Jaroslava Štejnarová
 Jiří Drašar
• určuje členy a volí předsedu osadního výboru Š� kov:
 Tomáš Sedláček – předseda
 Václav Procházka 
 Alena Brádlová
• určuje členy a volí předsedu osadního výboru Valdov:
 Petr Čermák – předseda 
 Petr Tomáš
 Pavel Dohnal
• určuje členy a volí předsedu osadního výboru Vlkov:
 Miroslav Jebavý – předseda
 Jiří Vajsejtl
 Mar� na Šindlerová
• určuje členy a volí předsedu osadního výboru Vrchovina:
 Jaromír Erlebach – předseda
 Jiří Kout
 Stanislav Hylmar
Výbory zastupitelstva města:
• volí předsedu fi nančního výboru Ing. Mgr. Václava Pačesného.
• volí předsedu školského výboru Mgr. Ivana Sehnala.
• volí předsedu silničního výboru Bc. Milana Pospíšila.
• volí předsedu sportovního výboru Stanislava Albrechta.
• volí předsedu kulturního výboru JUDr. Ing. Rudolfa Cogana.
• volí předsedu sociálního výboru MUDr. Petru Kracíkovou.
• města volí předsedu výboru pro životní prostředí Ing. Milo-

še Kříže, MBA.
• volí předsedu výboru pro rozvoj Ing. Stanislava Šmidrkala.
• volí předsedu kontrolního výboru Ing. Zdeňka Prokůpka.

Úplná znění zápisů a usnesení RM a ZM
na www.munovapaka.cz.
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V listopadu přijíždí nejen svatý Mar� n 
na bílém koni, ale také tradičně vítáme 
nové občánky.
Letos tato krásná novopacká tradice při-
padla na sobotu 12. listopadu, kdy jsme 
všechny malé kluky a holčičky přivítali 
opět ve velkém sále hotelu Centrál.
Celkem se s pány místostarosty Mgr. Jo-
sefem Coganem a Mgr. Milanem Pospí-
šilem přišlo seznámit 9 malých slečen a
13 chlapců v doprovodu svých rodičů, 
sourozenců, babiček, dědečků a všech 
dalších rodinných příslušníků a přátel. 
Všem s velkou chu�  předvedli krásné 
pásmo písní a básniček dě�  ze základní 
školy v Husitské ulici pod vedením paní 
učitelky Mgr. Petry Bílkové. Každý občá-
nek dostal od pánů místostarostů truh-
ličku s poklady našeho kraje – polodra-
hokamy a pamětní list spolu s pozván-
kou do naší knihovny. Růží jsme velmi 
rádi potěšili všechny maminky.
Našim nejmenším i všem jejich blízkým 
přejeme, aby nadcházející adventní čas, 
vánoční svátky i další dny prožívali v kli-
du, pohodě a spokojenos� .

Marcela Fajferová
matrikářka MěÚ Nová Paka

PŘIVÍTALI JSME
NOVÉ OBČÁNKY

Jan Antonín Romančák, Enrico Tauchman, Franti šek Groh, Marek Řehák,
Šimon Novák, Vanesa Vogelová, Markéta Jandová

Kateřina Kučerová, Viktoria Bašíková, Denisa Zlatníková, Jiří Lodr, Kryštof Zverec, 
Tadeáš Zverec, Joel Kaleta

Oliver Šmejda, Matyáš Smolík, Eliška Čerychová, Ester Šmidrkalová, Aneta Jandová, 
Ema Trunečková, Tomáš Stareček, Barnabáš Strohschneider

Poděkování 
za podporu 
v roce 2022

Výbor Regionální organizace Senio-
rů ČR Novopacká, který organizuje 
činnost pro 370 členů, děkuje Měst-
skému úřadu v Nové Pace a Obec-
nímu úřadu ve Staré Pace za fi nan-
ční a materiální pomoc.
Oceňujeme novopacký MěÚ za mo-
žnost bezplatného provozu kance-
láře včetně dalších příslušných pro-
stor a staropacký úřad za příspěvek 
na úhradu energií.
Poskytnu�  informačních materi-
álů, které jsou i vhodným dárkem 
pro důchodce při celokrajských 
kulturních a sportovních akcích, 
a možnost prezentovat naši práci 
v Achátu i Podhoranu pomáhá 
i k dobré propagaci ak� vit a zajíma-
vos�  našeho regionu.
Těšíme se na spolupráci i v příš� m 
kalendářním roce.

Bohumír Hamáček, předseda
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Vážení přátelé, milí pacienti,
k 31. 12. 2022 končím svou zubařskou činnost.
Po více než 45 letech praxe přišel čas, kdy bych 

rád přenechal svoji pozici mladším kolegům.
Děkuji Vám za Vaši několikaletou přízeň

a přeji Vám pevné zdraví!

S úctou a poděkováním 
MUDr. Ivo Bicek

ODEŠEL LÁĎA 
DVORSKÝ
Láďu Dvorského jsem poznal jako šéfa 
a saxofonistu velice oblíbené packé 
kapely Evergreen Dixieland Band, kdy 
společně se svými spoluhráči z kape-
ly, mezi kterými byl i můj bratranec 
Zdeněk Kavan, rozdával veliké po-
těšení nám mladým, kteří jsme jeho 
hudbu milovali, vyhledávali a pravi-
delně navštěvovali. Tato kapela hrála do noty Pačákům, 
kteří tomuto stylu hudby fandili. Blíže jsem se s Láďou se-
známil na každoročních výstavách betlémů, kde na žádné 
nechyběl, často své vyrobené betlémy vystavoval a někdy 
zde měl i úvodní slovo. Pěkně vyřezané fi gurky koledníků, 
které byly součás�  betlémů, ukazovaly nejen na jeho vel-
ký zájem, ale rovněž na umělecko-řezbářský kumšt, který 
v Láďovi dřímal. Bylo velice zajímavé sledovat, jak zaujatě 
o své další profesi mluvil a jak s ní žil. O jeho vcítění  se 
do této role nejlépe mluví slova z jeho setkání s nejlepším 
řezbářem betlémů na Novopacku Fran� škem Mühlem. 
Jeho řezbářskému umění se poklonil slovy: „Když jsem se 
poprvé vydal za panem Mühlem, tak jsem se styděl, proto-
že jsem mu přišel ukázat asi deset postaviček vypižlaných 
malou kudličkou. Posílá mě za vámi pan Chvalník, abych 
se od vás něco naučil. Druhý den, v kuchyni na řezbářském 
stolečku, jsem se postupně učil od nejjednodušších ře-
zbářských úkonů. Tak to šlo dlouhých dvanáct let. Za těchto 
více jak deset let mě pan Mühl zasvěti l do řezbářství, vy-
světlil mně všechny jeho taje. Ve všech městech, kde jsem 
betlémy vystavoval, si k mému jménu napsali, že jsem 
žákem Franti ška Mühla. Byla to pro mne obrovská čest, 
že se mě ujmul a že jsem spojován s tí mto, neváhám říct, 
umělcem. Mrzí mě, že v Nové Pace taková osobnost nebyla 
zatí m doceněna. Franti šek Mühl nebyl jenom řezbář, byl to 
umělec,“ skončil své zážitky z učení u tohoto řezbářského 
umělce Láďa Dvorský, který se svými betlémy svému uči-
teli hodně přiblížil.
Betlémy Ládi Dvorského viděli nejen návštěvníci výstav 
v našem městě, ale i na výstavách jinde. Až navš� vím leto-
šní novopackou výstavu betlémů, tak si při pohledu na fi -
gurky Láďova betlému vzpomenu na jeho tvůrce, jak zauja-
tě a s láskou se této „betlemařině“ věnoval. Budeš nám, 
Láďo, u těchto betlémů chybět.

Míla Pour

UPOZORNĚNÍ
uzávěrka dalšího čísla

je již 10. 12. 2022

Informace k volbám prezidenta ČR 
V pátek 13. ledna 2023 od 14.00 hodin do 22.00 hodin 
a v sobotu 14. ledna 2023 od 8.00 hodin do 14.00 ho-
din proběhne I. kolo volby prezidenta ČR. Dále v pátek
27. ledna 2023 od 14.00 hodin do 22.00 hodin a v sobotu 
28. ledna 2023 od 8.00 hodin do 14.00 hodin pak proběh-
ne případné II. kolo volby prezidenta ČR. 
K podstatné změně dochází v případě volebního okrsku 
č. 3, kdy bude volební místnost umístěna nově do budovy 
Polikliniky, ul. Legií čp. 765. Jedná se o voliče bydlící v uli-
cích 3. května, Dvořákova, Fibichova, Foersterova, Haran-
tova, Krátká, Na Kopečku, Na Vyhlídce, Plk. O. Hrubého, 
Na Vyšehradě, Pivovarská, Podskalí, K. Š� ky, Krkonošská, 
Smetanova, Š� kovská, Tichá, Vrchovinská, Legií čp. 232, 
266,268, 269, 270, 274, 295, 303, 431, 742, 743, 765, 1939, 
Přibyslavská 580 a Pražská 731, 515.



7číslo 12

NÁŠ SOCIÁLNÍ ODBOR NEJLEPŠÍ V KRAJI
Významné ocenění obdržely pracovnice 
sociálního odboru našeho městského 
úřadu z rukou náměstkyně hejtmana 
Mar� ny Berdychové a vedoucího sociál-
ního odboru KHK Jiřího Vitvara. Konkrét-
ně jde o Cenu sociálních služeb Králové-
hradeckého kraje za rok 2022, kterou ka-
ždoročně uděluje vedení kraje nejlepším 
pracovnicím v sociální oblas� . 
To, že sociální odbor městského úřadu 
pracuje na vysoké úrovni, dobře vědí 
klien�  – obyvatelé našeho města, kteří 
jeho služeb využívají. Ale to, že formou 
krásné skleněné plakety ocenilo vedení 
kraje náš úřad, nám všem udělalo velkou 
radost. 

Slavnostní předání se uskutečnilo 
15. září na nádvoří Pivovarského ná-
měs�  v Hradci Králové. Tento den se 
na stejném místě konala oslava Dne se-
niorů Královéhradeckého kraje, kde byli 
přítomni i senioři novopackého regionu. 
Ti oceněné, Mgr. Janu Vrbovou a Věru 
Kazdovou, vyprovodili z pódia potles-
kem. 
Pro dokreslení celé událos�  si dovoluji 
připomenout, že podobné vyznamenání 
se dostalo pracovnicím sociálního od-
boru již za rok 2019. To dokazuje trvale 
vysokou úroveň poskytování sociálních 
služeb v našem městě. 

Děvčata, za vedení města velké díky. Milan Pospíšil, místostarosta

Od komunálních voleb již uplynul čas, 
po kterém je možné se uvážlivě vrá� t 
k jejich výsledkům a připomenout něco 
z programového prohlášení vzešlé staro-
nové koalice.
Konkrétní výsledky uvedl v minulém čís-
le krajský radní Ruda Cogan a opakuji, 
že ve složení zastupitelstva a rady se nic 
převratného nestalo. Došlo ke změně 
na postu starosty města v osobě Pavla 
Bouchnera a na jeho post místostarosty 
nastoupil Josef Cogan. Počet místosta-
rostů se rozšířil kromě mé maličkos�  
ještě o nového člena vedení města Milo-
še Kříže. Rovněž se o dva členy rozšířila 
rada města. Nejde o nic neobvyklého, 

neboť města naší velikos�  tento počet 
běžně mají a vzhledem k úkolům, které 
jsme si předsevzali do roku 2026 splnit, 
je tato posila nutná.
Připomínám rekonstrukci MKS jako pr-
vořadou akci, druhá etapa rekonstrukce 
kláštera, přístavba domova pro seniory, 
sportovní hala pro naše střední školy 
u gymnázia, další etapa rekonstrukce 
staré školy u kostela, radikální úprava 
prostor po komerční bance, kde bude 
sídlit městská knihovna, dlouho očeká-
vaná generálka Lomnické ulice a pokra-
čování oprav ulic na Slovanech. Dále při-
pravujeme přístavby obou mateřských 
škol, probíhá rekonstrukce hasičského 

domu ve Š� kově a nutná par� cipace 
a součinnost při stavbě obchvatu. Velmi 
důležité bude zajis� t především fi nanční 
kry�  těchto inves� čních akcí. To chceme 
z velké čás�  realizovat především z ven-
kovních zdrojů – dotací.
Za zastupitele Volby pro město, ale 
i za ostatní z řad dalších volebních kandi-
dátek, se budeme snažit nezklamat dů-
věru, kterou jste nám během zářijových 
voleb projevili.
Velké díky za Vaše hlasy pro hnu�  Volba 
pro město!

Za VPM Milan Pospíšil
a Bohumil Šmika

VOLBA PRO MĚSTO DĚKUJE VOLIČŮM

Klidný adventní čas, radostné Vánoce
a v novém roce 2023 spokojenost a pevné zdraví

přejí všem spoluobčanům
radní města Nová Paka
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Akademický malíř Jiří Škopek (21. 7. 
1933 – 30. 8. 2018) by v letošním roce 
oslavil devadesáté narozeniny. 

Narodil se ve Velimi u Kolína, ale větši-
nu života prožil ve Východních Čechách, 
v Jaroměři. Vystudoval Střední průmys-
lovou školu sklářskou v Železném Brodě 
a Vysokou školu uměleckoprůmyslovou 
v Praze.
Jiří Škopek maloval, kreslil a restauroval, 
zabýval se volnou grafi kou, medailér-
stvím i knižní vazbou a ilustrací. Navrhl 
a realizoval mozaiku u pramene Labe 
v Krkonoších, je autorem malované ke-
ramiky v nikách českoskalické Barunčiny 
školy. Jako umělec byl všestranný a vel-

mi plodný, za svůj život uspořádal více 
než sto výstav. 
Při respektování stylu neznámého ma-
líře z 19. stole�  namaloval čtyři obrazy 
křížové cesty jako náhradu za ukradené 
obrazy z kostela v Dolní Krupé na Havlíč-
kobrodsku (a jak jsem se na malířově po-
hřbu dozvěděla, bez nároku na honorář).
Mnoho lidí jej zná jako autora překrás-
ných pohledů. Právě v čase předvánoč-
ním přijížděl pravidelně do Nové Paky, 
aby přivezl své vánoční pohlednice. 
Dýchá z nich atmosféra klidu a pokoje. 
Ke každému svému pohledu měl příběh 
o tom, jak vznikl. Dnes lituji, že jsem ty 
poe� cké příběhy nezapisovala. A tak je 
dobře, že z pohledů vznikly stolní kalen-
dáře, které mohou potěšit zájemce celý 
rok.
Jiří Škopek byl také ak� vní člen České-
ho sdružení přátel betlémů. Stále znovu 
se sběratelé shání po jeho kreslených 
papírových betlémech z různých míst. 
Nechybí mezi nimi Nová Paka, Pecka, Se-
mily, Železný Brod a mnoho dalších míst.
K nedožitým devadesá� nám se rozhodla 
jeho dcera Markéta Škopková vydat ná-
stěnný kalendář z jeho původní tvorby. 
PhDr. Vlas� mil Havlík, PhD. k vybraným 
kresbám napsal: „Kořeny zmíněné etapy 
Škopkovy malířské tvorby, jejímž výsled-
kům je věnován tento kalendář, sahají 
do přelomu sedmdesátých a osmdesá-
tých let. V té době se v malířově tvorbě 
začala výrazněji prosazovat silná emoci-
onalita, která časem potlačila do té doby 
převažující autorovo úsilí o realisti cké za-

chycení ponejvíce krajinářských moti vů. 
Souběžně s obrazy souboru ‚Řeka Metuje‘ 
začal tvořit práce, v nichž spojoval origi-
nálním způsobem reálné s imaginárním, 
důvěrně známé krajiny. Z krajiny Polabí, 
Českého ráje, Podkrkonoší, Českomorav-
ské vrchoviny, Podorlicka, … Imaginární 
část představuje výtvarná podoba poci-
tů, dojmů, vzpomínek, zážitků, …
A právě ze vztahu reálného a imaginár-
ního – zastoupených v obrazech v různé 
intenzitě, míře, v různých proporcích – 
z napětí  mezi nimi, pramení neobvyklá 
působivost, podmanivost, neotřelost 
a svébytná poeti čnost malířových prací.“
Od Markéty Škopkové je to velmi krás-
ný počin, že se snaží zachovat a dál šířit 
tvorbu svého otce, akademického malíře 
Jiřího Škopka. Zájemcům o jeho tvorbu 
se tak nabízí jedinečná možnost si kalen-
dář zakoupit také v Našem knihkupectví 
v Nové Pace.  

Bohunka Korbelářová

KALENDÁŘ K NEDOŽITÝM DEVADESÁTINÁM

Jiří Škopek
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„Ahoj předškoláčku!
Jmenuji se Anička, můj bráška je Toník 
a s naším pejskem Maxíkem
Tě budeme provázet tí mto sešitem.“

Aničku, Toníka a Maxíka jsme s kolegy-
němi z mateřských škol Novopacka vy-
myslely proto, abychom pomohly rodi-
čům předškoláků s přípravou jejich dě�  
na vstup do 1. třídy základní školy.
Předškolní vzdělávání je mnohdy pod-
ceňováno a mateřské školy jsou spíše 
vnímány jako hlídací ins� tuce. Často si 
až s blížícím se zápisem do základní školy 
rodiče uvědomí, co vše by jejich dě�  již 
měly zvládat. Každé dítě je jiné, stejně 
tak, jako každý rodič je jiný, ale běžně 
se my, paní učitelky z mateřských škol, 
setkáváme s � m, že si rodiče nejsou jis-

� , jak vlastně takového předškoláka vést 
a zábavně vzdělávat.
Rozhodly jsme se tedy, že se pokusíme 
vytvořit pracovní sešit, který by shrnul 
vše nejdůležitější, byl přehledný, přimě-
řený věkovým schopnostem dě� , dal 
rodičům užitečné � py a rady, jak s dětmi 
pracovat a zároveň byl poutavý i pro sa-
motné předškoláčky. 
Sešit vznikal více jak dva roky v rámci 
projektu MAP Novopacko v pracovní 
skupině pro předškolní vzdělávání. Ob-
sah vychází ze zkušenos�  z praxe učite-
lek mateřských škol. Sešit dostane každý 
předškolák z Novopacka zdarma.
Věříme, že potěší nejen dě� , ale i rodi-
če a stane se jim dobrým pomocníkem 
v čase, kdy se z malého předškoláka stá-
vá velký školák.
Chtěla bych poděkovat všem, kteří se 
na vzniku pracovního sešitu „Novopac-
ký předškoláček“ podíleli a zejména pak 
kolegyním z užší pracovní skupiny, se 
kterými jsme se přípravě sešitu věnovaly 
ve svém volném čase průběžně několik 
měsíců – Mgr. Marcele Jaklové, učitelce 
z MŠ Školní v Nové Pace, Kláře Kavkové, 
učitelce z MŠ ve Vidochově a Monice 
Hanušové, koordinátorce projektu MAP 
Novopacko. 

Za pracovní skupinu pro předškolní
vzdělávání Eva Lukášová, učitelka,

MŠ Školní v Nové Pace

NOVOPACKÝ PŘEDŠKOLÁČEK
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OHLÉDNUTÍ ZA SVÁTKEM DUŠIČEK
Rok se s rokem sešel. Měli jsme zde opět 
Dušičky – Svátek zemřelých. Památka 
zemřelých je vedle Vánoc největším 
svátkem, který si v Česku připomínají jak 
křesťané, tak i nevěřící, a to vzpomínkou, 
ozdobením rodinných hrobů, zapálením 
svíček. Pro katolíky znázorňují živé kvě� -
ny víru na věčný život, mají demonstro-
vat přesvědčení, že život smr�  nekončí. 
Hořící svíce mají symbolizovat přítom-
nost zesnulých. Proto jsou také hřbitovy 
o Dušičkách a Vánocích zaplněny množ-
stvím lidí, jdoucích k hrobům svých ro-
dinných příslušníků a známých. Taková je 
přítomnost.
Dokážeme se však podívat – jenom tro-
chu – do nedávné minulos� ? Obávám 
se, že při pohledu na zašlé pomníky, 
hroby osobnos�  spjatých se životem 
Nové Paky, zde máme velké nedostatky. 
Přesvědčil mne o tom jeden pamětník, 
který mne doprovázel novopackým hřbi-
tovem. Když jsme viděli zašlé neudržova-
né hroby a náhrobky, neskrýval smutek. 
Z celé řady jsem vybral alespoň některé –
pro posouzení. 

Stanislav Sucharda, malíř
12. 11. 1866 – 5. 5. 1916
Jeho práce byly ovlivněny poe� ckými 
až pohádkovými mo� vy. V podobném 
stylu vytvořil dekora� vní výzdobu pro 
pražskou spořitelnu, zemskou banku, 
tehdejší Wilsonovo nádraží, Novou rad-
nici na Staroměstském náměs�  v Praze, 
Národní dům v Prostějově, sochy na bu-
dově muzea v Hradci králové.

MUDr. Eduard Kosinka
1813 – 4. 11. 1885, Nová Paka
Po maturitě pokračoval studiem na lé-
kařské fakultě. Titul získal v roce 1845. 
Po přestěhování do Nové Paky se zde 
stal městským lékařem. Ve městě tehdy 
většina úředníků používala a propago-
vala německý jazyk. I divadla se hrála 
v němčině. V té době se spojilo několik 
novopackých měšťanů, např. Radimský, 
Záhorský, Havel, Votoček a někteří další, 
aby pozvedli české povědomí obyvatel. 
V roce 1848 byla Nová Paka již uváděna 
jako „uvědomělé“ město. Doktor Ko-
sinka se zasadil o zřízení Národní gardy 
a Slovanské lípy. Byl spoluzakladatelem 
a prvním předsedou Lubora (Sokola), 
prvním předsedou Komitétu pro zřízení 
občanské záložny, členem okresního za-
stupitelstva, spoluzakladatelem Občan-
ské besedy. Byl prvním lékařem okresní 
nemocnice.

Jan Havel
7. 1. 1823, Nová Paka – 21. 6. 1907, 
Nová Paka 
Byl typickým packým měšťanem, malo-
rolníkem s polnostmi a lesy. Zajímal se 
o literaturu, divadlo, knihy a noviny. Byl 
horlivým čtenářem Havlíčkových Národ-
ních novin. V roce 1848 podporoval ra-
dikální hnu�  kaplana J. P. Kordiny, který 
často pobýval v Havlově domě. 
J. Havel hrál ochotnické divadlo, byl čle-
nem městského zastupitelstva. Založil 
Občanskou záložnu, ve které byl prvním 
pokladníkem. Byl spoluzakladatelem 
Okresní hospodářské záložny. V roce 
1848 stál u zrodu Slovanské lípy. Jan Ha-
vel odkázal veškerý svůj majetek městu. 
V pozůstalos�  byla hotovost, lesy, pole 
a dům. Získané peníze použilo město 
na vydláždění náměs� .

Jaroslav Bret, architekt, stavitel 
26. 1. 1854, Nová Paka – 16. 3. 1902, 
Praha
Ve svém rodiš�  absolvoval základní ško-
lu. Ve studiu pokračoval na reálce v Trut-
nově. Po maturitě nastoupil na techniku 
v Praze. Pokračoval studiem na Umě-
lecké akademii ve Vídni, kde byl žákem 
architekta prof. Hansena. Po skončení 
studií pracoval v Nové Pace u stavitele 
Fran� ška Wolfa a v Praze u architekta 
J. Machytky. Roku 1883 se vrá� l z krát-
kého pobytu v Zábřehu do Nové Paky, 
kde si zřídil soukromou fi rmu se stavební 
činnos� . V roce 1891 koupil pole, na kte-
rém založil první novou čtvrť nazývanou 

Vinohrady. Ve 30. letech stálo v této čás-
�  šedesát čtyři rodinných domků. Bret 
vystavěl v Nové Pace řadu významných 
budov. V roce 1889 přistavěl neorene-
sanční druhé patro na dívčí škole na ná-
měs� . Budovu nechal vyzdobit pracemi 
S. Suchardy. Podobně vystavěl budovu 
soudu. V roce 1896 postavil podle Cech-
nerových plánů Suchardův dům, který 
byl ozdoben výtvarnými díly členů ro-
diny Suchardů a sgrafi tem od M. Alše. 
V roce 1900 postavil na místě poslední 
roubenky na náměs�  dům pro továrníka 
H. Kretschmera s podloubím na želez-
ných nosičích. J. Bret rozšířil novopacký 
pivovar a podnikal i v dalších okresech. 
Zapojil se rovněž do činnos�  řady spolků, 
ochotnického divadla, Sokola a dalších.

Josef Šlejhar, spisovatel, publicista 
17. 10. 1864, Stará Paka – 4. 9. 1914, 
Praha
Autor známé povídky Kuře melancholik. 
Jeho literární tvorba vyvolala konfl ikt 
s měšťany v Nové Pace, hlavně po vydá-
ní povídky Sezima (Květy 1893). Na jeho 
stranu s obhajobou vystoupil spisovatel 
Svatopluk Čech. K významnějším Šlejha-
rovým dílům patří � tuly: Dojmy z příro-
dy a společnos�  (1894), Co život opo-
míjí (1895), Zá� ší (1898), V zášeří krbu 
(1899), Vraždění (1900), Lípa (1901), 
Peklo (1902) a další. 
K pracím Šlejhara patří i Stručná sloves-
nost, Slovníček cizích slov, Dějiny lite-
ratury české pro potřebu obchodního 
školství a čítanka pro školy obchodní 
a ústavy příbuzné.
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MUDr. Fran� šek Šulc
16. 9. 1863 – 31. 1. 1928, Nová Paka 
V roce 1895 promoval na lékařské fa-
kultě v Praze. V letech 1897 do 1911 žil 
a pracoval v Nové Pace. Od ledna 1912 
do 30. června 1919 působil v Praze Vr-
šovicích. Za svůj život našetřil částku pe-
něz, kterou odkázal ve své závě�  Ústřed-
ní ma� ci školské na stavbu českých škol 
ve Vidochově a v dalších městech. Jeho 
odkaz byl na svoji dobu nezvykle velko-
rysý. Šlo o 407 753 korun. Z této částky 
bylo např. vyplaceno chudým v Nové 
Pace 30 000 korun. 
Tolik jen krátký výčet osobnos�  Nové 
Paky, jejichž hroby, pomníky a náhrobky 
jsou na zdejším hřbitově. Lidí, kteří se 
zasloužili o kulturní, společenský i eko-
nomický rozvoj našeho města. 
Prosím, věnujme jim náležitou úctu. 

Oldřich Houška

ROK 2022 V ŽIVOTĚ BEZ BARIÉR

Pro Život bez bariér, z. ú. byl rok 2022 ne-
uvěřitelně dynamický a náročný. Již více 
než 2 roky probíhají v areálu novopac-
kého kláštera rozsáhlé stavební práce, 
kde výsledkem bude revitalizace čás�  
objektu. Konkrétně v tomto roce probí-
haly rozsáhlé práce nejen v objektu, ale 
i všude kolem ostatních budov. V celém 
areálu denně i o víkendu parkovaly de-
sítky vozů dodavatelských i subdodava-
telských fi rem a park částečně sloužil pro 
uskladnění stavebního materiálu. Celé 
jižní prostranství bylo určeno pro staveb-
ní materiál a částečnou deponii. Revitali-
zace kláštera se blíží do fi nále a ke konci 
roku by dílo mohlo být generálním doda-
vatelem stavby předáno. Realizace pro-
jektů Centrum bez bariér II a Komunitní 
centrum Nová Paka budou v termínu 
ukončeny. Tím vše nekončí, začíná další 

etapa, což jsou úklidy, dokončení insta-
lace inventáře, vybavení, postupné stě-
hování. Obdivuji naše zaměstnance a kli-
enty Života bez bariér, z. ú., jak jsou trpě-
liví a mají pochopení, když ráno přijdou 
do práce a všude na prostranství před 
objekty je bláto. Jak byli tolerantní, když 
neměli místa k parkování, když nemohli 
s klienty jít do parku relaxovat nebo si 
na terase posedět u tvořivých činnos� . 
Po celý rok byli omezeni celodenním hlu-
kem a prachem. Areál kláštera v některé 
dny vypadal jako „Václavák“ se spoustou 
neznámých lidí v pracovním oblečení. 
Jsem ale přesvědčena, že to stálo za to.
Mám naopak radost, že v této nestan-
dardní situaci se podařilo rozšířit sociál-
ní službu denní stacionář o cílovou sku-
pinu Alzheimerova choroba a demence. 
O službu je nebývalý zájem a původně 

plánovaná kapacita na rok 2023 je téměř 
naplněna. Konečně máme i vlastní ob-
chůdek s výrobky chráněných dílen, � m 
je zajištěna dostupnost nákupu mimo 
námi plánované akce. Určitě před Váno-
cemi v Klášterním obchůdku nakoupíte 
pro své blízké užitečné nebo dekora� vní 
dárečky.
Na podzim přišla zpráva jako „blesk z čis-
tého nebe“. Po třech letech od podané 
žádos�  podpořila a zakoupila Nadace 
Charty 77 pro Život bez bariér, z. ú. nový 
sociální vůz Ford Tourneo Connect. Je 
nádherný. Pan Fučík, zakladatel organi-
zace, ve svém příspěvku napsal, cituji: 
„V každodenním životě neziskovky jsou 
těžké chvíle jak v ekonomice, ve vztazích 
i v bezmoci mít možnost a kapacitu pro 
pomoc potřebným. Doprava a vhod-
né vozidlo jsou při této práci klíčové. 
Ford Tourneo Connect je skvělý v tom, 
že v něm pečovatel převeze jak klienta, 
tak invalidní vozík. Je to velmi užitkový 
a prostorný vůz, ale není velký jako do-
dávka, se kterou se zejména pečovatelky 
bojí jezdit. V dnešní době možnost najít 
dotaci, která by uhradila 100 % vozu pro 
neziskovou organizaci, v podstatě neexis-
tuje. Proto máme hlubokou úctu a váží-
me si Nadace Charty 77, která je v tomto 
klíčová.
Pro mě osobně, jako pracovníka orga-
nizace a vozíčkáře, je to velmi dojemné 
a při přebírání klíčků od vozu těžko zadr-
žuji slzy.“

Jitka Fučíková
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Připomenu�  si Jiřího Čejky, taková byla 
vernisáž 27. října v Suchardově domě.
A věru, tolik lidí na výstavě jeho díla mu-
zeum už dlouho nepamatuje, jak konsta-
tovala ředitelka muzea Iveta Mečířová 
v úvodním slovu, když posléze předala 
slovo emeritnímu řediteli muzea Milo-
slavu Bařinovi. Ten ve svých vzpomín-
kách přiblížil osobnost Jiřího Čejky nejen 
v jeho práci pro muzeum, ale také v jeho 
celoživotním fotodíle. Byl významnou 
osobnos� , tvůrčím pracovníkem, který 
prostřednictvím fotoaparátu dokázal vy-
kouzlit prostředí i detaily jak v černobí-
lém provedení, tak i v barvě. 
Atmosféru vernisáže prolnulo svým hu-
debním vystoupením duo Akninemnp –
Věra a Michael.
Výstava fotoprací Jiřího Čejky potrvá 
do 27. listopadu 2022.

Oldřich Houška

U ČEJKŮ SE SVÍTÍ

Novopač�  turisté
informují

Posledního pochodu roku, který jsme pořádali 5. listopadu 
2022, se zúčastnilo 199 turistů a z toho bylo 37 dě�  – skau-
tů, což je velmi potěšitelné. Zájem účastníků byl hlavně 
o kratší trasy, nejvíce pochodníků šlapalo trasu 10 a 21 km. 
Tento den nám vyšlo počasí, bylo slunečno. Spokojenost 
také byla s průběžnou kontrolou s občerstvením v sedle 
Veselka nad Levínskou Olešnicí. Všem Vám děkujeme, že 
jste přišli a zažili jste určitě uspokojení z putování krásnou 
podzimní přírodou. Zveme veřejnost na naši poslední le-
tošní akci v závěru roku – ve středu 29. prosince 2022 se 
uskuteční VÁNOČNÍ VÝSTUP NA KUMBURK.
Je to turis� cký individuální hvězdicový pochod s výstupem 
na vrchol. Na nádvoří hradu bude hořet ohýnek, a proto 
nezapomeňte s sebou uzeninu a také dobrou náladu.
Cílový čas je od 10.00–13.00 hod. Těšíme se na všechny 
pochodníky. 

Za novopacké turisty zve
Václav Kulhánek

(naproti přádelně)
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Členové modelářského klubu IMPS Krko-
noše už popáté zavítali do obce Lambi-
nowice, ležící na jihozápadě Polska ne-
daleko města Opole. Místní modelářský 
klub Modelarnia Lambinowice zorgani-
zoval ve dnech 4.–6. listopadu 2022 již 
21. ročník mezinárodní soutěže plas� ko-
vých a papírových modelů. 

Na akci se představilo celkem téměř
500 modelů od modelářů z Polska a Čes-
ké republiky. Tentokrát naši vlast zastu-
povali modeláři z IPMS Krkonoše spolu 
se svými kolegy z Broumova. Při závě-
rečném vyhlášení výsledků v jednotli-
vých kategoriích našemu klubu připadly 
dva poháry a tři medaile a � m jsme opět, 
jako již tradičně, navázali na úspěšné ta-
žení v minulých letech. Z našich rukou 
také převzali polš�  modeláři ocenění 
za „pěkné“ modely s pamětním diplo-
mem. Ocenění rovněž získal pořádající 
klub za perfektní organizaci soutěže.  

Všichni přítomní si pochvalovali velmi 
dobrou úroveň papírových a plas� ko-

vých modelů za bohaté účas�  juniorů. 
V rámci doprovodného programu moh-
li návštěvníci zhlédnout v blízkos�  ležící 
muzeum věnované válečným zajatcům 
a obětem prusko-francouzské, první 
a druhé světové války, kteří byli tehdy 
v nedalekých pracovních táborech inter-
nováni. Členové IPMS Krkonoše si toto 
nenechali ujít a následně také navš� vili 
přilehlý válečný hřbitov na počest obě�  
právě těchto konfl iktů. K obohacení akce 
neméně přispěla komentovaná prohlíd-
ka bunkru z druhé světové války. 

Pátá návštěva se opět vydařila a my se 
těšíme, že přivítáme polské modeláře 
zde v Nové Pace na naší akci Novopacký 
šutrák 6. května 2023.

Za IPMS Krkonoše z.s.
Radim Karel

foto: Petr Navráti l

MODELÁŘI IPMS KRKONOŠE ZÍSKALI DVA POHÁRY A TŘI MEDAILE 
NA MODELÁŘSKÉ SOUTĚŽI V POLSKU
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Zapojte se do pomoci
rodinám s dětmi s postižením
staňte se hostiteli

Máte otevřené srdce
a chuť pomáhat?

Ozvěte se nám!

Mgr. Marie Vrzáková
koordinátorka homesharingu
725 190 990
vrzakova@centrum-orion.cz

hledáme hostitele

Pečujete o dítě s postižením do 21 let
a zaujal Vás homesharing? Ozvěte se nám také.

Hostitel si bere dítě pravidelně
do péče na domluvenou dobu
a společně tráví čas.

www.centrum-orion.cz                          www.homesharing.cz
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VÝSTAVA, KTEROU STOJÍ ZA TO NAVŠTÍVIT

V malém sále Městského kulturního 
střediska se 4. 11. 2020 uskutečnila 
vernisáž výstavy tvorby podkrkonoš-
ských výtvarníků. Slavnostní akt zahá-
jila ředitelka MKS Romana Mar� ncová. 
Ve svém projevu neskrývala potěšení, 
že se výtvarníci, po dvou letech nucené 
přestávky, znovu setkávají. Připomně-
la rovněž zemřelou Evu Šinkmanovou, 
organizátorku bývalých setkání výtvar-
níků, která by setkání na dnešní úrovni 
určitě vysoce kvitovala. Poté předala 
prostor k hlavnímu projevu místosta-
rostovi města Nová Paka Mgr. Milanu 
Pospíšilovi. 

Spolek existuje více než sedmdesát let. 
Jeho základy položili v roce 1950 učitel 
výtvarné výchovy Jan Pavlovec, ma-
líř a kreslíř Václav Schuster a � skař Jan 
Klouček, když založili malířský kroužek 
při Domě osvěty v Nové Pace. V jeho 
čele postupně stanuli Jan Pavlovec, Vác-
lav Schuster, Jiří Bohun, Kateřina Krauso-
vá, Eva Šinkmanová a současným před-
sedou je Radim Karel. Členskou základnu 
tvořili původně výtvarníci z Nové Paky, 
kteří se pravidelně setkávali na spo-

lečném malování a začali organizovat 
výjezdní plenéry. S postupem doby se 
ke spolku připojovali jednotlivci z dalších 
čás�  regionu i mimo něj.

V letech 2007 až 2018 se uskutečnilo 
celkem 12 ročníků mezinárodního ma-
lířského plenéru „Novopacké veduty“, 
které probíhaly každoročně v Nové Pace, 
uvedl Milan Pospíšil. U jeho zrodu stála 
a pravidelně jej organizovala již zmíně-
ná Eva Šinkmanová. Za podpory města 
Nová Paka se na těchto plenérech před-
stavila téměř stovka výtvarníků z Čech, 
Polska, Ukrajiny a Ruska. V současnos�  
je spolek jedním z největších svého dru-
hu napříč regiony. Jeho členskou základ-
nu tvoří nyní více než 40 výtvarníků z re-
gionu Novopacka, Krkonoš, Jizerských 
hor, Českého ráje i z metropole Prahy.
Letošní výstava je velkým přínosem 
a obohacením kulturního a společen-
ského života našeho města v současné 
nelehké době. 

Závěrem svého projevu popřál mís-
tostarosta Mgr. Milan Pospíšil podkrko-
nošským výtvarníkům mnoho úspěchů 

do jejich další činnos� . Slíbil, že pokud 
budou síly města Nové Paky stačit, mo-
hou počítat s jeho podporou.
Poté se ujal slova Radim Karel, předse-
da Klubu podkrkonošských výtvarníků.
Ke ztvárnění svých děl využívají výtvar-
níci různé výtvarné techniky – olejomal-
bu, malbu akrylovými barvami, akvarel, 
perokresbu, pastel a další. V poslední 
době se někteří výtvarníci úspěšně pro-
sazují i v oblas�  sochařské a keramické 
tvorby, kde velkým vzorem i školitelem 
je novopacký výtvarník a sochař Albert 
Králiček. Radim Karel vyjádřil radost, že 
se daří pořádat společné plenéry, a pře-
devším, že díla našich výtvarníků získá-
vají pres� ž i v zahraničí.

Atmosféru vernisáže tvorby podkrko-
nošských výtvarníků vhodně podbarvilo 
mistrovské vystoupení houslistky Mar� -
ny Včelákové.

Výstava tvorby podkrkonošských 
výtvarníků potrvá do 8. prosince 
2022.

Oldřich Houška 
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SENIOŘI V HEŘMANICÍCH
Dne 19. 9. 2022 se senioři z Regionální 
organizace Novopacká sešli opět v klu-
bovně osadního výboru v Heřmanicích. 
I přes velkou nepřízeň počasí se dostavi-
la početná a dobrá parta. Čekalo nás vel-
ké překvapení, byla domluvena prohlíd-
ka soukromého heřmanického muzea 
Jiřího Nováka. Jirka díky svému koníčku 
a obchodnímu talentu dal dohromady 
skvělou sbírku věcí, kterou mu můžou 
závidět i ostatní muzea. Skutečně, pro-
hlídka na nás všechny velmi zapůsobila. 
Jiří má být na co hrdý a s ním i celé Heř-
manice.
Dalším překvapením se stala Toníkem 
Pravým a Janem Kuříkem připravená 
střelba ze vzduchovky. Oběma moc dě-
kujeme. Nejúspěšnější střelkyně byly 
Jiřina Škvařilová, Marie Suchardová 
a Vlasta Ulrichová. V mužích byli nej-
úspěšnější Ivo Šorm, Fran� šek Škvařil 
a Jiří Sucharda. 
Chladno a nepříznivé počasí seniorům 
nevadilo, protože heřmanická děvčata 
měla v kuchyňce připravené občerstvení 
v podobě kávy, čaje, grogu, skvělých ko-
láčů a utopenců. Za vše moc děkujeme.
Opět jsme se přesvědčili, že jako senioři 
se dokážeme dobře bavit a užít si krás-
né odpoledne. Velké poděkování patří 
také členkám výboru organizace Aleně 
Vágenknechtové a Líbě Nádvorníkové 
za přípravu a rozdání dárků úspěšným 
střelcům.

Franti šek Škvařil

Pětichodové menu, skvělá vína a vy....

Více ínformací na www.okurik.cz

začátek v 17:30, vstupné: 990 Kč

Vstupenka na Snoubení jako dárek..  
Termíny: 13., 14. a 15. 2. 2023

Ježkův statek, Nová Paka
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 2023
Ano, Tři králové se již pomalu připravují na další ročník ko-
ledy. 
Klasické požehnání domovům a jejich obyvatelům do no-
vého roku proběhne tradičně v Jičíně, Nové Pace, Hořicích, 
Železnici, Kopidlně, Lázních Bělohrad a v Lomnici nad Po-
pelkou. Většinou se s koledníky setkáte v sobotu 7. ledna, 
ale v některých městech a obcích i v jiné dny.
Protože mnozí z Vás v minulých letech využili s povděkem 
sta� cké pokladničky, i letos je na vybraných místech naj-
dete. Jejich mapa bude opět k dispozici na webu
www.charitajicin.cz.

CENTRUM SASANKA
BUDE SLAVIT 10 LET

Centrum SASanka, založené Oblastní charitou Jičín, bude 
v příš� m roce 2023 slavit výročí 10 let od svého vzniku. 

Centrum působí na Jičínsku a Novopacku a jeho pracov-
níci doposud pracovali již s více než � síci rodinami s dět-
mi v � živých životních situacích. Společně řeší výchovné, 
vzdělávací, vztahové, pracovní, bytové, fi nanční, zdravotní 
a další oblas�  života rodiny, aby se dětem a jejich rodinám 
žilo lépe. Pomoc sociálně ak� vizační služby je rodinám po-
skytována bezplatně. 

Desátým rokem také v Centru SASanka realizujeme pro-
jekt, zaměřený na práci s rodinami s dětmi, kterým je po-
skytována sociálně-právní ochrana dě�  (SPOD). Ten úzce 
navazuje na poskytované sociální služby centra. V rámci 
projektu poskytuje Centrum SASanka ohroženým dětem 
a jejich rodinám odbornou pomoc a poradenství. Zákla-
dem projektu je úzká spolupráce s místními orgány sociál-
ně-právní ochrany dě� . 

Ak� vity projektu jsou podpořeny 
z dotačního programu Rodina (Mini-
sterstvo práce a sociálních věcí). 

Více informací nejen o Centru
SASanka najdete na
www.charitajicin.cz. 

Mgr. Jana Mrázková
vedoucí Centra SASanka

Veselé Vánoce a šťast�ý 
nový rok

všem našim čtenář�m
přeje redakční rada Achát�
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Pokračování 8., období 1970–1990

Tuto kapitolu lze pojmenovat –
Normalizace.
V 70. a 80. letech v ČSSR probíhala tzv. 
normalizace. Šlo o revizi obrodného pro-
cesu společnos�  a obnovu původního 
poli� ckého systému z počátku 60. let. 
Skau� ng byl znovu zakázán. Život vět-
šiny společnos�  se postupně přesunul 
z veřejného do soukromého, nepoli� c-
kého prostoru. Menší část skautských 
oddílů se přejmenovala na zájmové, 
zpravidla turis� cké, kroužky a v nich 
skau�  pokračovali ve své činnos� . Vět-
šina skautských vedoucích se omezila 
na příležitostné kamarádské kontakty. 
Skau�  o sobě věděli, pomáhali si a těšili 
na dobu, kdy budou moci obnovit svoji 
činnost. 

Je to stejné jak u minulého zákazu. Ti 
starší z 2. oddílu jedou na putování Ba-
biččiným údolím. Dojížděním do škol užší 
spojení končí. Někdy se setkají na stavbě 
rodinného domku bývalého vedoucí-
ho J. T. Tyto návštěvy vzbudí podezření 
a po zásahu policie se již nekonají. A tak, 
když se potkají prohodí pár slov a každý 
jde dál svou cestou. Je zde smutná zku-
šenost. 
V létě roku 1977 jsme v jednom autě se 
jeli rozloučit do krematoria v Jablonci 
nad Nisou s br. F. Talackem – Ostrou se-
kerou. Tam jsme se setkali s jablonecký-
mi skauty, které jsem znal z tábora v Pec-
ce a br. Z. Kratochvílem – Gigou. 
V roce 1978 v akci Asanace, odchází 
do emigrace se svou rodinou Radko Pav-
lovec. Důvodů bylo několik, ale hlavní je 
ten, že syn Radko je premiant třídy a ne-
smí na žádnou školu, která je zakonče-
na maturitou. Mladší sestře není dána 
přihláška na gymnázium, i když školním 
prospěchem splňuje podmínky. Rodina 
se usazuje ve Vídni. Za rok, v roce 1979, 
všechny tři Radkovy dě�  se zúčastní tá-

bora mnichovských exilových skautů 
za fi nančního přispění dvou českých ro-
din žijících ve Vídni. Tam se získávají kon-
takty a v roce 1980 na VI. Velesezení ČSES 
v Německu se synem Radkem skládají 
činovnický slib do rukou Velena Fander-
lika. Radko st. se stává místonáčelníkem 
pro oblast Rakouska. V letech 1980–82 
mnichovský oddíl táboří v Domě (Ra-
kousko) a celá rodina se zapojuje. Rad-
ko st. je zástupce vedoucího a manželka 
Lída je činovnicí. V české škole ve Vídni, 
kde L. Pavlovcová pracuje jako ředitelka 
mateřské školy, vědí, že rodina skautu-
je s mnichovským oddílem. Rodičovské 
sdružení požádalo, zda by stejný oddíl 
mohl být při škole. Na podzim roku 1983 
byl oddíl založen. Se jménem: „ČSES/A – 
oddíl Bratří Revilliodových – 1. Středisko 
Wien". Po dobu trvání oddílu byl vůdcem 
oddílu R. Pavlovec – Blesk. Konají se jed-
nodenní a vícedenní výlety, Mikulášské 
besídky, plní se junácké stezky. V letech 
1984 až 1999 se uskutečnilo 16 táborů, 
průměrný počet 45 účastníků, 6 táborů 
trvajících 2 týdny a 10 trvajících 3 týdny. 
Další činnost oddílu skončila pro pracov-
ní vy� žení vedení. (Podrobnos�  je mož-
né získat v knize – Dějiny čs. exilového 
skau� ngu.) 
Jedna událost, kdy skautské srdce rados-
�  poskočilo, se stala v roce 1981. 
Jednou za mnou přišel známý s � m, že 
potřebuje půjčit lipový lístek, co jsme 
nosili na košili. Za několik dní lístek vra-
cí a dává mi plaketu o průměru 3 cm. 
Na jedné straně skautská lilie a nápis 
SKAUTSKÉ IDEÁLY SPOJUJÍ SVĚT – BUĎ 
PŘIPRAVEN a na druhé straně lipový 
lístek a uvnitř 80, pod lístkem datum 
1901–1981 a okolo lístku nápis NÁ-
ČELNÍK ČESKOSLOVENSKÉHO JUNÁKA 
RNDr. RUDOLF PLAJNER. V továrně SSaZ 
pracoval pan Josef Vít (nyní v důchodu), 
který takovéto plakety zhotovoval pro 
turisty, požárníky, školy a různá výročí. 
Pan Vít je rytec amatér (velmi dobrý), 

a také sběratel mincí. Na jedné sběratel-
ské burze byl požádán neznámým sběra-
telem o zhotovení této plakety. Udělal ji 
za dvace� haléř z první republiky. Dlouho 
netrvalo a o této ražbě se dozvěděl ře-
ditel závodu, ten povolal policii. Přijela 
z Hradce Králové. Vyšetřovali, ale moc 
se toho nedozvěděli, pan Vít neznal toho 
kdo nechal tu plaketu razit a že za ní do-
stal dvacetník nelhal. Dal jim osm plaket 
a roztržené raznice. Plakety jsou ražené 
z hliníku a na konci ražby udělal několik 
plaket ze starých stříbrných pě� korun, 
� m se raznice roztrhnou. Tato epizoda 
skončila „jen" potrestáním v zaměstná-
ní. Díky Bohu. 

Já jsem přežil normalizaci solidně a snažil 
jsem se plni�  povinnos�  vlastní a pokud 
možno zachovávat zákony junácké. Ode-
bíral jsem časopis ABC, kde byly dobré 
články z přírody, historie a techniky. Ob-
jevovaly se i hry a soutěže, které psal 
br. Miloš Zapletal, do časopisu Ohníček 
přispíval hrami a soutěžemi skaut, fogla-
rovec Svatopluk Hrnčíř (začal skautovat 
v L. Bělohrad). Tak bylo co vystřihovat 
a lepit do lesoškoláckého deníku, abych 
byl připraven. Velkou radost udělala 
Česká speleologická společnost., když 
v roce 1985 vydala komiks Jaroslava Fo-
glara Modrá rokle, kterou ilustroval Kája 
Saudek. 

Josef Tomáš – Sev 

Zdroj: Tomáš Josef, brožura (cca 2010) 
„Střípky ze života novopackých skautů 
1919–1990“

ZAČÁTKY SKAUTINGU V ČECHÁCH A V NOVÉ PACE 



19číslo 12

PŘÍBĚH „MODRÁ ROKLE“, který budete sledovat na dalších 
stránkách tohoto sešitu, jsem začal psát už někdy asi před 
třiceti  léty, po různých, osobních prožitcích, pro mne ne 
vždy příliš dobrých. 
Protože se mne moji čtenáři – zejména ti  nedospělí – po pře-
čtení každé mé knížky pořád ptají, jak to vlastně bylo, kde 
to bylo, a zda je děj příběhu skutečný, nebo jestli jsem si jej 
od první až do poslední stránky vymyslel, a kde že byla ta 
bájná Země nikoho, nebo Jezerní kotlina, či zda a kde byla 
či ještě jsou Stí nadla, a co Vontové, a zda žili chlapci Rych-
lých šípů a tak všelijak podobně, nechci se příliš rozepisovat 
o všem tom, co mne na myšlenku Modré rokle (původně 
Modré hlíny) přivedlo. A přece jen se mi zase chce alespoň 
něco z toho vypovědět! 
Utrpěl jsem kdysi těžký úraz páteře při pádu se saněmi 
z velké výšky (i v Rychlých šípech jsem použil obdobný ná-
mět, a to dokonce dvakrát) a ležel jsem v nemocnici, kde 
jsem leccos viděl i prožil, tak jako Denny zde v seriálu. Také 
jsem prolézal s naším oddílem Hochů od Bobři řeky Koně-
pruské jeskyně krátce po jejich objevení, okouzlen nejen 
tajemným neznámým podzemím, ale i čarovně krásným – 
a tehdy ještě liduprázdným – krajem neobvyklého vzhledu. 
Znal jsem také člověka, který ze zvláštní hlíny robil a pálil 
pěkné ozdůbky, všelijak pestře vybarvované. 
A z těchto všech zážitků a vzpomínek z různých dob mého 
života ve mně uzrával pozvolna námět na novou knížku, 
na „Modrou hlínu“. Spisovatel si nemusí vždycky všech-
no vymyslit! Někdy je těžší dát dohromady různé událos-
ti  a prožitky a ve své fantazii je na děj pro knížku sestavit 
a upravit, než si jej vymyslit celý někde doma na kanapi! 
A je to také lepší – protože právě takový děj, který je in-
spirovaný různými skutečně prožitými příhodami, má větší 
naději na zdání pravděpodobnosti , než děj pouze vymyšlený 
od začátku do konce. 

A tak jsem tehdy začal psát. Psal jsem do sešitů, které jsem 
si vyrobil ze světlezeleného papíru, protože bílý papír by 
mne při psaní v přírodě za slunečního svitu příliš oslňoval. 
A domníval jsem se bláhově, že knížku brzo dokončím, i když 
už ani tehdy nebyla naděje, že by někdy za mého života vy-
šla. Když jsem ji napsal tak asi do jedné třeti ny, přestal jsem 
psát – a nedokončený rukopis jsem odhodil „do šuplíku“, 
jak se říká takovému dílu, které nemá na vyjití  šanci. Tam 
rozepsaný námět čekal na dokončení skoro třicet let. 
A když na začátku roku 1983 ke mně přišel předseda zá-
kladní organizace 1–04 České speleologické společnosti  
s návrhem, abych pro její Zpravodaj napsal seriál, vybavily 
se mně v duchu ty dávné prožitky, od toho úrazu páteře po-
čínaje, až přes ty Koněpruské jeskyně a přes toho pána s vy-
palovací píckou. Kosmickou rychlosti  – také v duchu – jsem 
prolistoval tu napsanou třeti nu Modré hlíny, a tak jsem tak-
řka bez rozmýšlení s návrhem souhlasil! Ano, napíšu seriál 
s jeskyňářským námětem – vždyť mám v šuplíku třicet let 
zahálející Modrou hlínu!
Neptejte se mne, kde je Modrá rokle (opravdu je, včetně 
toho okolního kraje), zda žije, či žil Denny, hrdina příbě-
hu, jestli ještě existuje klub Saturn atd. Nepovím vám to, 
jako jsem nepověděl skoro nic o bájných dnes už Rychlých 
šípech! Odbudu vaše dotazy tak, jako jsem vyhýbavě od-
povídal vždy na otázky o nich: kdybyste věděli vše – a znali 

cestu do Modré rokle nebo do Stí nadel či do Jezerní kotliny, 
či do tajúplné čtvrti  Řásnovky, už by vás to tak nepoutalo. 
Vědomí, že se do těch míst můžete dostat během několika 
hodin jízdy či chůze, už by setřelo žhavost vaší touhy dostat 
se tam, podívat se tam všemu na kloub, prohlédnout si vše, 
dozvědět se vše! Láká nás vždy jen to, co nevíme, neznáme 
a nemáme. Jakmile byste se vše dozvěděli a vše shlédli, už 
by bylo po kouzlu, po přitažlivosti , i kdybyste nakrásně tře-
ba nebyli ani trochu zklamaní tí m, co byste viděli a co byste 
se dozvěděli! 
Tak – a teď už běžte číst Modrou rokli!
Váš Jaroslav Foglar 

Dopíšu-li někdy ještě podle dnešního seriálu zbývající dvě 
třeti ny rukopisu, aby z něj byla normální knížka, zatí m ještě 
nevím! 
Mistru Kájovi Saudkovi děkuji za jeho vzácné pochope-
ní mých představ a scénářů, které tak jedinečně ztvárnil 
ve svých kresbách. 
J.F.
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Při pohledu do kalendáře je vidět, že 
skau�  doma moc času netráví. Začátkem 
října byl Memoriál rovera Kó�  (článek 
v listopadovém Achátu) a v druhé půlce 
následovaly hned tři akce za sebou.
Dne 22. října za sychravého počasí byli 
skau�  (malí i velcí) ve s� nu Kumburku 
pomáhat v lese rodiny Macháčků. Ma-
cháčkovi často pomáhají II. oddílu u vět-
ších akcí s dopravou a přípravou zázemí 
a skau�  jim to takto mohli opla� t. Téměř 
20 dě�  s rodiči a pár starších skautů vy-
sázelo 100 smrčků, posbíralo a na hro-
madu dalo kles�  a úhledně vyrovnalo 
nařezané dříví. Mar� n Mandík se staral 
o oheň a vařil pro všechny guláš ve ve-
likém kotlíku. Den splnil vše, co skaut-
ská akce má mít – skau�  pomáhali, užili 
si polní vaření, strávili den v lese, něco 
nového se dozvěděli při povídání Kláry 
Bajerové o lese a jako bonus si z lesa od-
nášeli náruče hub.
Týden utekl jako voda a o víkendu
28.–30. října se skau�  radovali z krás-
ného počasí na horách. Pod vedením 
Věry Macháčkové se 20 dě�  a 10 star-
ších skautů vypravilo na Thámovy bou-
dy. Z Nové Paky jeli vlakem do Svobody 
nad Úpou, poté pěšky přes Černou horu 
a Černohorské rašeliniště na chatu. 
Po zabydlení se díky jasnému počasí 

a neznečištěnému nebi kochali hvězd-
nou oblohou. V sobotu byl výlet zakon-
čený západem slunce a noční stezkou 
odvahy. Počasí se vydařilo, všichni byli 
spokojení a plní dojmů.
Větší skau�  – roveři, kterým zbyly síly, 
si následující víkend 4.–6. 11. dali noč-
ní pochod na Milešovku. Tento pochod 
se zde konal již po 57. Trasa z Ús�  nad 
Labem přes Milešovku do Rtyně nad Bí-
linou měří 28 km, nemá určenou trasu, 
ale je na ní několik daných průchozích 
bodů. Dese� členná skupina tvořená 
novopackými a hořickými skauty vyrá-
žela na trasu v 16:10, na Milešovce byla 
ve 21:10 a cíle dosáhla ve 23:10. Po ná-
vratu do Ús�  nad Labem se před spaním 
ještě pokochali nočním městem.
V prosinci se mohou dě�  i rodiče těšit 
na Promítání – foto a video rekapitulace 
z akcí za celý rok, následovat budou be-
sídky a nemůžeme opomenout Betlém-
ské světlo.
Betlémské světlo zahájí svoji pouť 
10. 12. ve Vídni. Druhý den, 11. 12., 
bude Betlémské světlo v brněnské ka-
tedrále na vrchu Petrov a odtud bude 
17. 12. rozváženo skautskými kurýry 
vlaky. Jízdní řády vlaků budou známé 
po vydání tohoto Achátu, sledujte pro-
to stránky novopackých skautů, jejich 

sociální síť nebo skřínku pod podloubím 
na náměs� . Novopač�  skau�  Betlémské 
světlo převezmou ve Staré Pace, večer 
zapálí svíčku na večerní mši v kostele
sv. Mikuláše v Nové Pace a na Štědrý den 
se na vás budou těšit, jako každý rok, 
ve skautské klubovně od 10:00 do 12:00.
Nový rok 2023 zahájí skau�  Tříkrálovou 
sbírkou ve spolupráci s Charitou Jičín. Tři 
králové se po Nové Pace budou pohybo-
vat 6.–7. 1. a poznáte je podle zapečetě-
ných kasiček s logem Charity a dospělým 
doprovodem s průkazem.
Krásné vánoční svátky přejí novopač�  
skau�  a těší se na další společné akce 
v roce 2023.

Za novopacké skauty
Jindra Beneš – Béňa

Foto: kolekti v 

PODZIMNÍ AKCE NOVOPACKÝCH SKAUTŮ
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ROCK´N´ROLL AŽ NA PŮDU!
Na půdě Novopackých sklepů jsem zažil 
už hodně skvělých koncertů. Nicméně 
ten, který jsme si 12. listopadu na vlastní 
oči, a především uši s manželkou a další 
sedmdesátkou návštěvníků užili, se vy-
mykal. Čím? Na těžkou otázku se nabízí 
jednoduchá odpověď: atmosférou!
Hudba skvělého kytaristy, zpěváka 
a skladatele Honzy Křížka mě doprovází 
už od teenagerských let, kdy mi k surfo-
vání v divokých vlnách devadesátek hrál 
s kapelou Walk Choc Ice. Tahle crossove-
rová banda vydala tři alba, každé z nich 
produkoval jiný hudebník – co jméno, to 
pojem: David Koller, Ivan Král a Radim 
Hladík. Se všemi následně Honza Křížek 
hrál a všichni do něj o� skli svoji muzi-
kantskou jedinečnost. Nejdéle, celkem 
dvanáct let, působil jako zpěvák v kapele 
Blue Eff ect, vedené fenomenálním kyta-
ristou Radimem Hladíkem. V letech 2017 
a 2021 vydal Honza Křížek sólová alba. 
Na koncertě v Nové Pace předvedl s dal-
šími skvělými muzikanty Ondrou Steh-
líkem (akus� cká baskytara) a Honzou 
Pavlíčkem (perkuse, akordeon) jízdu 
napříč generacemi i hudebními styly, 
čemuž odpovídalo i různorodé slože-
ní publika na půdě Novopackých skle-
pů. Nechyběly energické rockové fl áky 
z Honzových sólovek a alb kapely Walk 
Choc Ice nebo trocha temnější melan-
cholie z repertoáru Pa� y Smith či De-
peche Mode. Páteří vystoupení se staly 
léty prověřené hity Ivana Krále, Vladimí-
ra Mišíka a Karla Kryla. Nejčastěji se však 
vracel k Radimu Hladíkovi a kapele Blue 
Eff ect, jejíž vystoupení jsme v Novopac-

kých sklepích s Honzou Křížkem za mik-
rofonem také zažili. V Honzově projevu 
bylo znát, že roky strávené po boku to-
hoto kytaristy jsou jeho velkou srdeční 
záležitos� . Vystoupení bylo protkané 
i několika zajímavými historkami, které 
po boku vzácných osobnos�  zažil. Pub-
liku tak dokázal sdělit vedle emocí i pří-
běhy, které dodávaly vystoupení další 
rozměr. 
Hned během druhé písničky zpívalo celé 
publikum, což jsem na koncertě zažil 
snad poprvé. I když se jednalo o akus� c-
ké vystoupení, trio muzikantů sešláplo 
už na začátku plyn až na podlahu a sebe 
i nás drželo ve vysokých otáčkách po ce-
lou dobu nezapomenutelné jízdy. Hon-
za Křížek není pouze skvělý hudebník. 
Je to� ž i neméně 
kvalitním frontma-
nem, který dokáže 
s publikem navázat 
kontakt a zcela ne-
násilně s ním pak 
šikovně pracovat. 
Packé publikum ho 
dostalo, protože 
bylo opravdu skvě-
lé! Stejně tak si zís-
kali všichni tři muzi-
kan�  nás – hudební 
kvalitou, ale přede-
vším emocemi, kte-
ré z jejich výkonu 
tryskaly. Honza to 
na konci koncertu 
pojmenoval jako 
vzácnou výměnu 

energií, což by určitě podepsal každý, 
kdo ten večer na koncert vyrazil. 
Honza Křížek dělá věci srdcem a dělá je 
skvěle. V době, kdy prvoplánová muzika 
umí třikrát vyprodat pražskou O2 aré-
nu, je to o kus cennější. (Omlouvám se 
fanouškům Marka Ztraceného.) Koncert 
na půdě Novopackých sklepů byl důka-
zem, že míň může být někdy opravdu víc. 
Upřímně děkuju Honzovi Křížkovi a jeho 
akus� ckému triu, ale i organizátorovi 
koncertů Davidu „Sklepákovi“ za to, co 
děláte! 
(PS: Více o Honzovi Křížkovi najdete 
na jeho webu www.honzakrizek.cz.)

Danda Polman

OBČASNÝ SLOUPEK OBČANA

JAK PSÁT A POSÍLAT ČLÁNKY DO ACHÁTU?
1. Články zasílat na adresu achat@munovapaka.cz VČAS – tj. vždy do 15. dne v měsíci.
2. OBSAH článku nesmí mít komerční a reklamní charakter (nejedná-li se o placenou inzerci)
  a musí se týkat NOVOPACKA a lidí v něm žijících.
3. Text musí být napsaný v textovém editoru (Word), nikoliv ve formátu PDF či JPG.
4. ROZSAH článku je max. 3000 znaků vč. mezer (tj. zhruba ½ str. ve Wordu). 
  Rozsah článků do rubriky SPORT max. 2000 znaků. Každá škola v Nové Pace má k dispozici
  prostor v rozsahu 1 strany. V případě překročení limitu si RR vyhrazuje právo na výběr příspěvků.
5. Každý článek musí mít jasné AUTORSTVÍ – tj. uvedené celé jméno (křestní i příjmení).
6. K článku zasílat maximálně 3 FOTOGRAFIE ve formátu JPG nebo TIF, nevkládat do Wordu.
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PAČÁCI NA CESTÁCH (124. DÍL)

   NA PRÁZDNINY K MOŘI ANEB DUPEJ JAKO POLMAN
2. díl

Je sobota 6. srpna a my jsme již sedmý 
den na cestě. Nocovali jsme v Letenye, 
malém městečku na hranicích mezi Ma-
ďarskem a Chorvatskem. Překračujeme 
čáru a už nás vítají nápisem Dobrodošli! 
Trasér Bery dnes pro změnu nastavuje 
navigaci pro horská kola. Jedeme ces-
tou necestou, polem nepolem, no ale 
s tou dvace� kilovou bagáží? Směřujeme 
do Varaždinu a já snad začnu „varaždit“! 
Naštěs�  se po pár kilometrech napojuje-
me na mezinárodní dálkovou cyklostez-
ku „Evropská Amazonka“, vedoucí podél 

přírodních meandrů řeky Mur a posléze 
Drávy. Po vodním osvěžení je moje mysl 
opět klidná. Dále chvátáme po hrázi při-
pomínající Gabčíkovo-Nagymáros. 
Šest kilometrů před cílem odbočujeme 
k nádrži Mo� čnjak, koupeme se a odpo-
číváme na krásné oblázkové pláži. Uby-
továváme se na periferii města a moc se 
nám tu nelíbí. Vydáváme se na průzkum 
a zjišťujeme, že Varaždin je krásné město 
ukrývající řadu památek. Sobotní večer 
trávíme v centru a je tady docela živo. 
Neděle 7. srpna není nikterak oddecho-
vá a prak� cky bez významnější přestáv-
ky rubeme celý den po středně rušné sil-
nici až do Zagrebu. Jediným zpestřením 
je průjezd vesnicí Paka, kde se fo� me 
u cedule a před zavřenou hospodou Sta-
ra Paka. V půl druhé jsme na kraji města, 
ale dobrou hodinu nám trvá, než dojede-
me do zabukovaného penzionu, který je 
samozřejmě na kopci. Je dostatek času 
projet si historické jádro hlavního města 
Chorvatska, dát si dobrou večeři a okoš-
tovat místní pivo. 
V pondělí 8. srpna zůstáváme v Zagrebu 
a před námi je v pořadí druhý volný den. 
Nejprve se necháváme vyvézt novou la-
novkou na Sljeme, nejvyšší horu menší-
ho pohoří Medvednice nacházejícího se 
severně od města. Okukujeme sjezdové 
tratě, které se zde nacházejí. Dolů nás 

čeká 15 km dlouhý sešup. Odbočujeme 
k hradu Medvedgrad, ale i v Chorvatsku 
je pondělí zavírací den, takže prohlíd-
ka se nekoná. Obědváme v restauraci 
Lagvič, kde je krásná terasa s vyhlídkou 
na Zagreb. Odpoledne pak relaxujeme 
u místního rybníku Jarun. Po čtyřice�  
cyklokilometrech potřebujeme kvalitní 
regionální produkt a podvečer trávíme 
ochutnávkou zlatavého moku v pivnici 
Mali Medo, kousek od centrálního ná-
měs� . 
V úterý 9. srpna je slunce pod mrakem. 
Teploměr ukazuje „jen“ 29 stupňů Celsia 
a celkem dobře nám to šlape. Na ob-
hlídku záhřebského pivovaru, v němž 
vaří legendární pivo Ožujsko, už včera 
nebyly síly, a tak dnes valíme na karé 
do Karlovace, kde jsme po 70 km ve tři 
odpoledne před bránami proslulého pi-
vovaru. Podnikovou prodejnu jako u nás 
v Pace tady nemají, takže žízeň hasíme 
v nedalekém bistru u cesty. Přespáváme 
v hotelu v obci Gornji Zvečaj vedle říčky 
Mrežnice, v níž je krásné koupání s vo-
dopádem, který nám poskytuje skvělou 
masáž i perličkovou koupel zároveň. 
Středa 10. srpna je náročná. Čeká nás 
dlouhý výjezd, který je zkouškou fyzic-
kých, ale i morálních sil. S � m naloženým 

Katedrála Nanebevzetí  Panny Marie, 
svatého Štěpána a svatého Ladislava

v Zagrebu

Večerní Varaždin
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Východ slunce nad Jadranem

Jsme v cíli

nákladem moc neupalujeme. Projíždíme 
horským regionem Gorski Kotar. Přibrz-
ďujeme nejprve u odpočívadla s prame-
nitou vodou, později na vyhlídce, odkud 
se kocháme pohledem na horský ma-
siv Risnjak, který je národním parkem. 
Po 82 km jsme v malém kempu Lokve 
na zahradě rodinného domu. V blízkos�  
kempu se nachází Lokvarsko jezero s roz-
lohou 2,1 km2 a maximální hloubkou až 
40 m. Jezero je uměle přepaženo a zadr-
žuje vodu pro potřeby několika vodních 
elektráren. V kempu navazujeme Freund-
scha�  s německými motorkáři a družíme 
se dlouho přes půlnoc. 
Ve čtvrtek 11. srpna vyrážíme oko-
lo jedenácté. Začerstva vydupeme 
do 928 m n. m. na Ravno Podolje, odkud 
je to 28 km do Rijeky. Následuje sjezd 
„do nuly“ k moři. Je to ale ob� žné, něko-
likrát zastavujeme, protože nás od brz-
dění brní ruce. V Rijece jsme po druhé 
hodině a nespěcháme, prohlížíme si ná-
břeží, jdeme na zmrzlinu a na oběd. Dále 
pokračujeme v hustém provozu skrze 
lázně Opa� a až do rezortu Medveja, kde 
je jedna z nejkrásnějších pláží v Chorvat-
sku, alespoň tak to před pár lety uváděl 
deník Dnes. Děláme zde delší pauzu. 
Krátce před osmou večer opouš� me li-
duprázdnou pláž. Pár kilometrů odtud je 
Autocamp Draga, kde plánujeme dnes 
spát. U moře jsme ale přece jen krapet 
zregenerovali, už se nám nechce stavět 
stan, a tak se rozhodneme popojet ještě 
26 km do Plominu a tam se v hospodě 
poradíme, co dál… Káva, rádlery a jede 
se durch! V tom horku a provozu bychom 
zítra padli. Cíl je blízko, ale ještě nás čeká 
stoupání noční krajinou. Tu a tam jsou 
mraky, ale postupně se vyjasňuje. Mě-
síc asi slyší cikády, které do � cha řvou: 

„Hele, dvě Paka jedou!“ a nakonec se 
nám ukazuje v celé své úplňkové kráse. 
V půl tře�  ráno jsme v Pule. Čerpací sta-
nice je otevřená, a tak si zde kupujeme 
ledovou kávu, tousty a corny, což nám 
slouží jako palivo do závěrečného fi niše. 
Po čtvrté ráno přijíždíme do Premantu-
ry, nejjižněji položeného města poloos-
trova Istrie a je to taková naše malá Ta-
rifa. Zahajujeme noční bajkovačku a pře-
sunujeme se k moři. V nohách máme 
155 km, což je slušná šichta !
Do šesté čekáme na východ slunce, jak 
roman� cké. Pak usínáme na celtě po-
blíž zátoky Belina draga. Den třináctý se 
nekoná, neboť po probuzení začíná den 
první naší zasloužené lážo&plážo dovo-
lené na Kamenjaku, našem oblíbeném 
cípu Istrie, odkud se vracíme FlixBusem 
až následující neděli. Šárka Haklová
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MUZEUM A KLENOTNICE

 PŘÍBĚH PŘÍBĚHŮ –
VÝSTAVA BETLÉMŮ V SUCHARDOVĚ DOMĚ

Když se pak narodil Ježíš v Betlémě Judově za dnů Heródesa 
krále, aj, mudrci od východu slunce vypravili se do Jeruzaléma, 
řkouce: Kde jest ten narozený král Židovský? Nebo viděli jsme 
hvězdu jeho na východu slunce, a vypravili jsme se, abychom se 
klaněli jemu. 
(Evangelium podle sv. Matouše, II, 1-11)

Každé tajemství, které nás obklopuje, není na první pohled 
přístupné, přesto nám může být zjeveno. To záleží na okolnos-
tech, které se při takovém setkání s ním manifestují. Nositelem 
zjevení tajemství Božího, tedy jeho poslem jsou pak dle Písma 
andělé (angelos – posel). Ti nám sdělují Boží vůli, tedy její půso-
bení, které může mít za následek různé rozpoložení naší mysli, 
stavy, i naše pohnutky, díky kterým nějak jednáme. Tak to vní-
mali naši předci a vnímají to tak lidé, kteří se skrze víru obracejí 
k jistým impulsům, které přinášejí právě i „ono Poselství“. To se 
díky lidské mluvě a jejím záznamům odehrává formou příbě-
hů, jejichž děj k nám do naší současnos�  promlouvá „za onoho 
času“, to znamená jako by v sobě nesl ono bezčasí, onu věč-
nost. A tak se stále manifestuje do naší přítomnos� . 
Jedním z nich je i Příběh příběhů, který po stale�  utváří du-
chovní klima Evropy. Což se pak odráží nejen v umění, architek-
tuře, … ale i v běžném životě jeho obyvatel.
Událost vtělení Slova Božího kdysi sestoupila v krajinu, kde je 
umístěna „svatá chýše“ této událos� . Tam přichází Ona – „ná-
doba Ducha“ z kmene Jessé, „znamená to být z rodu slunce, 
ohně, ...“ Jde o „prostor spásy“, který „plane zevnitř...“

Sladké je světlo a vidět slunce je milé očím.
(Kaz 11,7)

Událost se nám při znovuzrození nového cyklu znovu opakuje, 
v podstatě stále probíhá. Jejími prvními svědky jsou pastýři se 
svými zvířaty. Ti tápavě kráčí krajinou k jesličkám v Betlémě, 
jakoby vedeni svým vnitřním zrakem, za� mco jejich ovečky je 
bezděky doprovázejí. 
Lidová tvořivost pak dotváří příběh dalšími obrazy. Objevují 
se rozmanité postavičky těch, kteří nesou dary (tedy daráků), 
a mezi posledními se součás�  tohoto příběhu stávají i Tři krá-
lové. Nad událos�  se vznáší posel Boží, tedy anděl a nad ním 
Hvězda. Ta je v symbolické ikonografi i symbolem poče�  a na-
rození...
V Písmu se nedozvíme o králích, ale o mudrcích z Východu. 
Šlo tedy o zasvěcence – mocné, kteří ovládali veškerou teh-
dejší vzdělanost. Oni se také dívali „za svět“ pomocí znamení 
a snů, tedy za přítomnost do budoucnos� ... A jestliže tehdejší 
učení stoiků říkalo, že vesmír ovládá lidský život, byli to prá-
vě i lidé obeznalí s hvězdopravectvím (astrologií), kteří uměli 
číst ve hvězdách, �  se tak stávají mocnými. Takoví mocní, měli 
v tehdejším světě vysoké společenské postavení, téměř jako 
králové. Proto nám později do příběhu vstupují jako Tři králové.
V Herodotově království, na tehdejším židovském území pod 
římskou správou, nebylo však hvězdopravectví prak� kováno, 

proto „přicházejí z východu“. Zdá se, že jistá „královská konste-
lace“, ke které na obloze mělo dojít, je vyzvala, aby následovali 
oblohu a vydali se na pouť, aby zjis� li, kdo je oním dítětem po-
žehnaným hvězdným znamením...
To je snad jeden z výkladů „Hvězdy“ vznášející se nad mís-
tem vtělení, tedy nad místem narození nového krále v Judeji. 
Na seně v jeslích mezi zvířaty tam leží... Josef s Marií s ním byli. 
Hvězda je tedy vede oznamujíc jim narození Spasitele.

Je pozdě již. Záclony zdvíhám, okna svá bez bázně otvírám
vyšším
a od hvězd zvoní mi píseň, započatá před staletí mi.
(O. Březina)

Vzpomínám si, když jsem se vydal před lety s kamarádem jen 
tak po Sýrii, tak jsme několik dní bydleli také u místních v Da-
mašku. Tam jsem v muzeu uviděl zajímavou minci. Na ní se 
nalézal beran ve skoku ohlížející se za hvězdou. Ta mince byla 
z An� ochie z let 5–11. n. l., tedy ze severní Sýrie. A právě v An-
� ochii se oddělilo křesťanství od judaismu a Ježíšovým násle-
dovníkům se začíná říkat křesťané. Beran mi připomínal staro-
zákonní izraelský kult. A jak bylo uvedeno, nesla v sobě odkaz 
na římské připojení Judeje k An� ochii.
Pro tehdejšího křesťana v An� ochii mohla vyprávět ale ještě 
jeden příběh, jak to „u různých znamení“ bývá, a to příběh Šala-
mounovy peče�  – Hvězdy betlémské. Vždyť právě toto „králov-
ské znamení“ předpovězené učenci na nebi v souhvězdí Berana 
mohlo nést v sobě zprávu o narození královské, božské osob-
nos�  právě za Heroda Velikého. „Toto znamení“, pokud bylo 
předpovězeno, tak na základě řeckého hvězdopravectví, tedy 
na východ od Judeje, odkud přicházejí Tři mudrcové... Ale proč 
lidé v Jeruzalémě by nemuseli mít o Hvězdě mudrců tušení? 
Jelikož si jí prostě nemuseli být vědomi... Z hvězd to� ž neuměli 
číst. Je to jen domněnka, ale vždyť každý takový příběh nese 
v sobě mnoho výkladů...

Tři mudrci, kteří „slavili Boha v mlčení a šepotem“, mají na sta-
rých vyobrazeních na hlavě další znamení tzv. „frygickou čap-
ku“, jež v té době označuje nejen „lidi z východu“, ale také Za-
svěcené, to jest ty, kteří vidí „za svět“...
„Pokryj se touto čapkou, platí  více než koruna krále.“

Ten první mu přináší zlato – nejdokonalejší hmotu světlem pro-
zářenou a pokleká před ním. Ten druhý mu daruje kadidlo, je-
hož vůně ho bude unášet do nebe. A ten tře�  vzadu, jehož tvář 
je zahalena temnotou, mu věnuje myrhu – „mast k uchování 
věcí minulých“. 
Onen sluneční kov, „jeho prchavost okamžiku“, z hlediska věč-
nos�  se stává přechodem mezi minulým a budoucím, tedy mezi 
matnou vzpomínkou a nenaplněnou možnos� .

„V Betlémě zdraví Marii a dávají namalovat obratným otrokem 
její portrét s Dítětem; umístí  jej ve svém hlavním chrámu s tí mto 
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nápisem: Jupiterovi Mithrovi (bohu slunci), velkému Bohu, Králi 
Ježíši, od vládce Peršanů toto věnování.“
(Fulcanelli, Tajemství katedrál)

Tento Příběh – o� sk jakési historické událos�  můžeme prožívat 
stále, vnitřně do něho vstoupit. Čtyři týdny ve z� šení, sami se 
sebou v očekávání jeho Příchodu (Advent – příchod). Sice tak 
prožíváme v temnotě nocí jistou opuštěnost, ale zakoušíme tak 
pocit nevýslovné svobody. Pak Panna porodí...
Přichází dvanáct dní, třináct svatých nocí, toto „posvátné mezi-
dobí“ je Cestou od Ježíše ke Kristu. Jde o svátek Zjevení Páně –
Epifania, zjevení Kristovy slávy, jde o počátek jeho divů, Kris-
tovy činnos�  a tehdy se tomuto Králi králů klaní i mudrcové...

JSEM před tebou nah duší i tělem, tělem i duší.
Zpívám!
Zpívám píseň nomádskou, píseň kočovnickou, píseň volnosti ,
síly a ironie pro tvé i svoje potěšení. Píseň člověka.
(Jakub Deml)

Angelus Silesius dodává:
„A byť byl Kristus v Betlémě i ti síckrát byl zrozen, však v tobě 
nezrodil se, potom na věky jsi ztracen.“

Zajděte jako každoročně k nám do Suchardova domu na výsta-
vu betlémů, jež um lidských rukou díky tomuto příběhu ztvár-
nil. Třeba vás pohled na ně alespoň na chvíli zastaví a promluví 
k vám „ten Příběh příběhů“... a vzpomenete si při tom i na řez-
báře Ladislava Dvorského, který skrze své ruce dokázal mistrně 
osvobozovat ze dřeva tento Příběh a který na podzim „započal 
zpívat píseň volnos� ..."
Vernisáž se uskuteční v pátek 2. 12. v 17.00, výstava potrvá až 
do 15. 1. Součás�  výstavy jsou i svaté obrázky Juliany Jirouso-
vé, Blanky Křížkové a Jany Sojkové, každá jinou technikou je vy-
tváří, přesto vždy silný příběh z nich sálá... Ty zde také můžete 
zakoupit a prosvětlit s nimi své obydlí.
Při vernisáži nám k betlémům zahrají a zazpívají dě�  a peda-
gogové ZUŠ Nová Paka. Ohledně vystoupení a otevírací doby 
sledujte naše internetové stránky: www.muzeum.cz a náš face-
book.
Otevřeno denně mimo pondělí 9.00–12.00 a 12.30–16.00. 
Ve dnech 24. 12., 25. 12., 26. 12., 31. 12. 2022 a 1. 1. 2023 je 
výstava uzavřena.

Přijďte pobejt, připravili jsme pro vás i malé fi lmové 
překvapení.
Klidné svátky vánoční a hlavně zdraví po celý ten 
příští  rok přejí pracovníci muzea.

Ivo Chocholáč

Z Mádlova betléma, foto Jiří Čejka

To, že pořádat výstavu betlémů není leh-
ké, by Vám potvrdil nejen každý muzej-
ník, ale všichni, kteří chtějí takovou akci 
uspořádat. První důvod, proč se i dříve 
půjčovaly betlémy s ob� žemi, byl, že 
lidé svůj betlém milovali a rádi se jím 
pochlubili. Neváhali odkrýt okna svého 
příbytku, aby se mohli potěšit i jiní, a to 
v předvánočním čase koliduje s termíny 
výstav. Hlavní důvod byl a je silný vztah 
k betlému, je to jako kdybyste měli půj-
čit své dítě nebo nejmilejší věc. Jen tak 
mimoděk si vzpomínám na to, jak jsme 
někdy v devadesátých letech minulého 

stole�  pořádali jednu z výstav betlémů 
v Suchardově domě. Nádherný betlém 
Jana Mádle jsme vezli na střeše mého 
auta z kláštera dolů, sněžilo a klouzalo to 
na ledovatce, kolega Mgr. Ivo Chocholáč 
šel vedle auta a přidržoval betlém. K po-
dobným, možná dnes neuvěřitelným 
příběhům, se přidávají věci jiné, ale vě-
řím tomu, že i současní pracovníci mají 
srovnatelné zážitky. Problémy s pořádá-
ním výstav betlémů byly, jsou a budou. 
Můj přítel Vladimír Vaclík už v posledním 
dese� le�  minulého stole�  říkal, že když 
chce vidět pěkný český betlém od nás, 

tak ho najde v Rakousku nebo Bavor-
sku. Tím naznačuji, že není lehké ani 
v dnešní době betlémy zabezpečit (ná-
klady na převoz a pojištění). Jisté je, že 
betlémy veřejně vystavovány byly, jsou 
a budou. Jinak je upřímně s výstavami 
betlémů poněkud „přebetlémováno“, 
ale úspěch takové výstavy je vždy pře-
dem dán. Odpusťte tu drobně marnou 
úvahu, vrá� me se k prvním výstavám 
betlémů v našem regionu. V roce 1892 
byla v nedalekém Vrchlabí uspořádána 
výstava betlémů, která si kladla za cíl 
zachránit nejkrásnější betlémy pro bu-

O VÝSTAVÁCH BETLÉMŮ NEJEN V SUCHARDOVĚ DOMĚ
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doucí generace. Taková výstava se opa-
kovala ještě v roce 1923 a bylo na ní 
vystaveno asi padesát betlémů. V Nové 
Pace byly snad vystavovány betlémy už 
při národopisné výstavě, ale zlaté ob-
dobí výstav ve městě nastalo v první 
polovině 20. stole� . Konaly se zde veliké 
výstavy, jako v roce 1906 Výstava kvě� n 
a výrobků s kvě� nářstvím souvisejících 
v nově dostavěné novorenesanční budo-
vě obecné a měšťanské školy. Následo-
vala 1. dělnická, živnostenská a hospo-
dářská výstava v roce 1910, v roce 1930 
uspořádala Katolická vzdělávací jednota 
pro Novou Paku a okolí výstavu jesliček 
v Lidovém domě, významná Krajinská 
výstava 1935 představovala také betlé-
my, v roce 1940 se konala v budově reál-
ného gymnázia Propagační výstava No-
vopacka a Podkrkonoší. I když se výstava 
konala v létě, v církevní sekci byly také 
vystaveny betlémy. Největší výstavou 
na Novopacku byla Výstava Podkrkonoš-
ského kraje v roce 1947. Touto výstavou 
všechna sláva výstav na řadu let končí, 
a nejen výstav. Musím ještě zdůraznit, že 
se i tady jednalo o propagační výstavu, 
tema� cky zaměřenou na živnos�  a prů-
mysl, ale to nešlo brát doslovně, bylo 
vystavováno takřka vše z Novopacka, 
tedy i betlémy. Význam těchto výstav 
daleko přesahoval oblast Podkrkonoší. 
Získat ale data a údaje o konání samo-
statných výstav betlémů na Novopacku 
není příliš jednoduché. Jen namátkou 
tedy vybírám, že v roce 1930 uspořádala 
Katolická vzdělávací jednota pro Novou 
Paku a okolí výstavu jesliček v Lidovém 
domě v Nové Pace, podobná výstava se 
konala v roce 1940, ale byly jistě i výsta-
vy další. Než začnu pokračovat ve svém 
vyprávění o výstavách v Suchardově 
domě (Městské muzeum) v posledních 
dvace�  letech, rád bych se zmínil o vý-
stavách pořádaných shodou okolnos�  

ve dvou místech, která jsou vedle Nové 
Paky, nejdůležitějšími centry betlémář-
ství na Novopacku. Rok pořádání vý-
stav, o kterých se chci zmínit, odděluje 
50 let, ale na vzdálenost, spříznění srdce 
i duše a vynikající řezbářské kvality, je 
dělí jen pár kilometrů. Vše se odehrálo 
za zcela jiné situace (1939 – beznaděj, 
1989 – naděje), ale to raději rozvádět 
nebudu, čtenář ví. Jde o Čistou u Horek 
a Levínskou Olešnici. V roce 1939 uspo-
řádali v obci Čistá u Horek výstavu asi 
pětadvace�  betlémů, jejichž autory byli 
místní řezbáři Fran� šek Ulrych a Fran� -
šek Máslo. Levínská Olešnice je kousek 
od Nové Paky a až do roku 1960 k Nové 
Pace patřila a vlastně patří, i když jakési 
poli� cké dělení v tomto státečku hovoří 
o něčem jiném. Můžete jít přes Veselku 
„do Volešnice, ale voni nám ji ukradli, si 
říkali Pačáci“, takže to veselé moc není, 
ale patříme k sobě, rádi se vidíme, víme 
o sobě. A co teprve betlémy. Podle mě 
je Levínská Olešnice skutečně betlémář-
ským rájem na Novopacku. Mezi bet-
lémáři je často připomínaná výrazná 
osobnost Antonína Šíra, který po sobě 
zanechal množství krásných betlémů, 
nalezl ve svých potomcích vynikající 
pokračovatele řezbářských tradic, ale 
vlastně ovlivnil řadu dalších řezbářů. 
Já nevím. Po převratu v listopadu 1989 
byla většina lidí v jakémsi transu. Před-
� m se nemohlo vlastně nic, a najednou 
se koncem roku konala výstava betlémů 
v Levínské Olešnici a všichni Pačáci tam 
museli být. Mezi hlavní organizátory pa-
třil se svými přáteli Jaroslav Machek. Ale 
vraťme se zpět do Nové Paky. Suchardův 
dům patří vedle kláštera k jakýmsi sym-
bolům města. Když v roce 1955 získalo 
muzeum rozsáhlý betlém obuvníka Ger-
nata s daráky od Jana Mádle, napadlo 
pana Johna instalovat ve střední míst-
nos�  přízemí Suchardova domu veliký 

Novopacký Gernatův – Mádlův betlém. 
V těchto prostorách pracovali u Suchar-
dů pozlacovači i řezbáři, kteří mimo jiné 
vyřezávali loutky a betlémové daráky. 
Celá instalace betlému v dnešní podobě 
trvala dva roky. Na instalaci se podílelo 
několik lidových umělců. Pozadí s ideali-
zovanou krajinou Novopacka namaloval 
pan učitel Fran� šek Koubek z Lázní Bělo-
hrad. Různé opravy a doplňky vytvořil již 
zmíněný řezbář Fran� šek Máslo z Čisté 
u Horek. Podle dochovaných dokumen-
tů zhotovil modely roubených domů 
stavební úředník Josef Fejfar. Modely 
staveb na náměs�  v Nové Pace zachy-
cují stav z roku 1842, jejich autorem je 
knihař Josef Glat. Naposledy byl betlém 
restaurován v letech 1975–1976 pracov-
níky muzea. Ale betlémáci v Suchardově 
domě krouží dodnes, mám pocit, že se 
hodí citovat slova, která kdysi napsal 
o Suchardově domě přítel Cyrila Boudy 
spisovatel Adolf Branald: „Ještě dnes to 
tam voní sádrou, klihem a lípou. A když 
ne právě lípou, tak tedy nějakým jiným 
vzácným dřevem, neboť těm, kteří se 
sem přes půl stole�  chodí dívat (i jejich 
synům a vnukům), je dřevo nad mra-
mor.“ Jsem rád, že prak� cky od počát-
ku devadesátých let tradice takřka ka-
ždoročních výstav v muzeu pokračuje, 
za to patří pracovníkům muzea dík. Psát 
o betlémech a výstavách, ale především 
o pozoruhodných řezbářích, které jsem 
za život potkal, není vůbec jednodu-
ché. Nikdy asi nezapomenu na Fran� ška 
Mühla, smutkem mě naplnil nedávný od-
chod jeho následovníka a žáka Ladislava 
Dvorského… Betlémy jsou vírou, láskou, 
poezií, hledáním začátku i konce, hledá-
ním souvislos�  a možná i sebe.

Miloslav Bařina

Bohumil Bek
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Aktuální nabídku volných pracovních míst najdete na www.sqs-fiber.cz v sekci Kariéra.
V případě zájmu o zaměstnání v SQS můžete svůj profesní životopis vložit přes webový kontaktní formulář, zaslat na personal@sqs-fiber.cz,

případně přijít osobně vyplnit dotazník uchazeče o zaměstnání. Na vaše dotazy rádi odpovíme na tel. 493 765 381.

FACILITY MANAGER - celkové a komplexní zajišťovaťování činnos� týkající se správy budov
a infrastruktury v majetku společnos�, vedení týmu elektrikářů a úklidu (cca 9 zaměstnanců),
zajišťování provozuschopného a dobrého technického stavu nemovitos� a infrastruktury.
APLIKAČNÍ INŽENÝR - ELEKTRO - spolupráce na vývoji laserových zdrojů, provádění měření
a zkoušek zařízení, vedení projektové dokumentace, podpora tvorby technologických
postupů, znalost anglického jazyka (čtení technické dokumentace, e-mailová komunikace).
VÝROBNÍ TECHNIK – ŘEZAČKY - hledáme nového kolegu, který má chuť se podílet na výrobě
speciálních skleněných komponent. Pro výrobu je využita technologie přesného řezání skla
– obsluha řezacích automatů (vše naučíme, zaškolíme, není třeba odborných znalos�).

SQS hledá kolegy na následující pracovní pozice Laserové centrum SQS

SQS Vláknová optika
přeje pohodové a šťast�é vánoční svátky

SQS vzdělávací centrum DS Saurus

7. 12. 2022 se koná již 27. ročník veletrhu pracovních příležitos� T-Fórum na Technické univerzitě
v Liberci. Hlavním cílem veletrhu je seznámit studenty se situací na trhu práce a možnostech jejich
budoucího uplatnění.
Společnost SQS Vláknová op�ka patří k tradičním účastníkům veletrhu T-Fórum a dlouhodobě s TUL
spolupracuje. Letošní prezentace SQS se zaměřuje na informace o aktuálním směřování firmy, nových
projektech a zajímavých produktech, a především na představení možnos�, které SQS studentům
nabízí; nejen budoucí uplatnění na různých pracovních pozicích podle jejich oboru studia, znalos�,
dovednos� a zájmu, ale také už v průběhu studia možnost získání odborné praxe nebo možnost
spolupráce na tématech bakalářských a diplomových prací.

spolupráce na vývoji laserových zdrojů, provádění měření

SQS Vláknová op�ka připravuje projekt výstavby
nových vývojových a výrobních prostor a odborné
střední školy.

Veletrh pracovních příležitos� T-Fórum 2022
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Městské kulturní středisko - F. F. Procházky 101, Nová Paka, tel./fax 493 721 928, www.kultura-novapaka.cz

PŘÍJEZD MIKULÁŠE
pondělí 5. 12. 2022 v 16:30, Masarykovo náměstí 
v 16:30 kulturní program – Ondřej Paska a Radka Bucharová 
zazpívají dětem pohádkové písničky
v 17:00 příjezd Mikuláše s družinou

VÁNOČNÍ KONCERT ORCHESTRU 
VÁCLAVA MARKA
úterý 6. 12. 2022 v 19:00, velký sál MKS, vstupné 360/340 Kč
Host: Daniela Šinkorová
Václav Marek s orchestrem hraje k tanci i poslechu tu nejlepší 
hudbu nejen z minulého stole� . „Vánoční koncert 2022“ přináší 
vedle domácích šlágrů a celosvětově známých a osvědčených 
evergreenů také oblíbené vánoční písně a skladby včetně nej-
krásnějších klasických českých koled. Hlavním hostem bude he-
rečka, zpěvačka, tanečnice a moderátorka, držitelka dvou cen 
Thálie a dvou cen TýTý Daniela Šinkorová. Jako vokální sólisté 
vystoupí Kamila Novotná nebo Lenka Švestková, Filip Hořejš 
nebo Pavel Švestka. Moderátor programu Dr. Milan Marek je 
velký milovník Osvobozeného divadla, Divadla Semafor a Diva-
dla Járy Cimrmana. Láska k mluvenému slovu ho dovedla k pů-
sobení v Českém rozhlase, divadle Semafor, ansámblu Blue Star 
a Orchestru Václava Marka.

VÁNOČNÍ DEGUSTACE
sobota 10. 12. 2022 v 18:00, malý sál MKS
Více informací na okurik.cz

ADVENTNÍ KONCERT
ZUŠ NOVÁ PAKA
čtvrtek 15. 12. 2022 v 17:00, velký sál MKS

Klidné prožití Vánoc a vše dobré do nového roku
přejí zaměst�anci MKS Nová Paka

VÁNOČNÍ ČARODĚJKY V KUCHYNI
sobota 17. 12. 2022 v 19:00, velký sál MKS,
vstupné 300/280 Kč
V hlavních rolích: Michaela Dolinová a Veronika Žilková
Co se stane, když osud svede dvě kuchařky, které se dlouhá léta 
nenávidí, do jedné televizní kuchařské „šou“? Jedna vaří fran-
couzskou kuchyni a ta druhá kuchyni tradiční… Stanete se svěd-
ky jakoby živého natáčení, a dokonce můžete ochutnat, co si 
obě naservírují. Dámy se nešetří, ani když jde o přímý přenos. 
Na konci nás čeká překvapivé rozuzlení. Jde o skvělou komedii 
kanadské autorky C. Smith. V průběhu představení kuchařky 
připravují vánoční punč, který servírují divákům. Hrají: Veronika 
Žilková, M. Dolinová, Vincent Navrá� l, Ladislav Ondřej, Braňo 
Polák.
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RYBOVA MŠE
– Smíšený pěvecký sbor Camponotus Jilemnice
středa 21. 12. 2022 v 18:00, velký sál MKS, vstupné dobrovolné
Česká mše vánoční Jakuba Jana Ryby. Komorní verzi skladby 
uslyšíte v provedení Smíšeného pěveckého sboru Camponotus 
z Jilemnice a spřátelených muzikantů pod vedením Lenky Krau-
sové. Sóla zazpívají Ivana Housová, Justýna Čadanová, Tibor Há-
jek a Václav Myslivec.

POVÁNOČNÍ VÝMĚNA
NEVHODNÝCH DÁRKŮ
středa 28. 12. 2022 19:00, malý sál MKS, vstupné dobrovolné
Koncert kapel Ježkovy Woči a MáměŠibe.

SŮL NAD ZLATO
– LS Rolnička Nová Paka
čtvrtek 29. 12. 2022 v 16:00, malý sál MKS, vstupné 30 Kč
Pohádka na mo� vy fi lmové předlohy. Tři krásné princezny Zlata, 
Draha a Maruška se mají stát královnou. Kterou z nich si pan král 
vybere za svou nástupkyni? Tu, která ho má nejraději.

TANEČNÍ ODPOLEDNE
– KV Band
pátek 30. 12. 2022 v 15:00, malý sál MKS, vstupné 50 Kč
Známé písně a příjemné melodie k tanci i poslechu Vám zahrají 
Vávrovi z Pardubic.

PŘIPRAVUJEME:
ti p na VÁNOČNÍ DÁRKY

9. 1. 2023 – ČESKÉ NEBE
– Divadlo Járy Cimrmana
– vstupné 480/460 Kč – VYPRODÁNO

13. 1. 2023 – TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT
– Eva Matějovská s kapelou
– vstupné 220/200 Kč – již v prodeji

2. 2. 2023 – ZDENĚK IZER:
NA PLNÝ COOLE
– vstupné 220/200 Kč – již v prodeji

14. 2. 2023 – ADELE REVIVAL
– vstupné 300/280 Kč – již v prodeji

TŘÍKRÁLOVÝ KONCERT
Eva Matějovská s kapelou
pátek 13.1. 2023 v 19:00

velký sál MKS,
vstupné 220/200 Kč

předprodej od 24.10. 2022

KULTURNÍ KALENDÁŘ

PROSINEC

Název Akce Místo, čas Pořadatel

5. Po PŘÍJEZD MIKULÁŠE Masarykovo 
náměstí, 16:30

MKS
Nová Paka

6. Út VÁNOČNÍ KONCERT 
ORCHESTRU VÁCLAVA 
MARKA

Velký sál, 
19:00

MKS
Nová Paka

10. So VÁNOČNÍ DEGUSTACE Malý sál,
18:00

Ondřej 
Kuřík

15. Čt ADVENTNÍ KONCERT ZUŠ 
NOVÁ PAKA

Velký sál, 
17:00

ZUŠ
Nová Paka

17. So VÁNOČNÍ ČARODĚJKY
V KUCHYNI

Velký sál, 
19:00

MKS
Nová Paka

21. St RYBOVA MŠE Velký sál, 
18:00

MKS
Nová Paka

28. St POVÁNOČNÍ VÝMĚNA 
NEVHODNÝCH DÁRKŮ

Malý sál,
17:00

MKS
Nová Paka

29. Čt SŮL NAD ZLATO
– LS Rolnička Nová Paka

Malý sál,
16:00

MKS
Nová Paka

30. Pá TANEČNÍ ODPOLEDNE
– KV Band

Malý sál,
15:00

MKS
Nová Paka
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Program DDM na prosinec

8. 12. – Keramická dílna pro veřejnost
18:00–21:00

300 Kč
Přihlášky na www.ddmstonozka.cz.

16. 12. – VÁNOČNÍ TVOŘENÍ
15:00–18:00

Akce pro celou rodinu
Výroba vánočních dárečků a dekorací

Cena dílniček: 5–100 Kč (dle náročnosti  materiálu)
Přijďte si vyrobit dárečky, dekorace, posedět a popovídat 

při něčem dobrém k jídlu a k pi� , v klidu a pohodě se nala-
dit na Vánoce.

Drobné občerstvení zajištěno.

30. 12. – Setkání táborníků z Jesenného

Více informací na www.ddmstonozka.cz.

do nového roku!do nového roku!
ŠŠtěstítěstíPPPohodyPohodyPPPPohodyPPPohody aaZZdravídraví

Přejeme Vám klidné prožitíPřejeme Vám klidné prožití
vánočních svátků a hodněvánočních svátků a hodně

,,

www.zpskoda.cz
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ŠKOLY

PODZIMNÍ FLORBAL NA ZŠ HUSITSKÁ
Počátkem podzimu začínají na základ-
ních školách fl orbalové turnaje. Nejinak 
tomu je i na ZŠ Husitská Nová Paka. Naše 
žákyně a naši žáci sportují ve dvou kate-
goriích (kat. III pro 6. a 7. třídy, kat. IV pro 
8. a 9. třídy). Základní škola Husitská po-
řádala v říjnu tři fl orbalové turnaje. 
Prvním turnajem byl chlapecký fl orbal 
kategorie III. Zde, v nabitém zastoupení 
šes�  škol, se naši žáci umís� li na nepo-
pulárním čtvrtém místě. Naopak, o den 

později, naši žáci kategorie IV již vítězně 
dokráčeli k postupu do okresního kola 
v Hořicích a nenašli v turnaji přemožite-
le. Dívky kategorie IV srdnatě bojovaly, 
ale při pátečním turnaji o týden později 
získaly opět nepopulární čtvrté místo. 
Nakonec je potřeba zmínit i mladší dívčí 
kategorii III. Vzhledem k malému počtu 
přihlášených týmů postoupily naše žá-
kyně přímo do okresního kola v Jičíně. 
Při velkém turnaji o počtu šes�  týmů, 

kdy se hrálo systémem každý s každým, 
naše dívky postupně výhru za výhrou ži-
vily naději na postup do krajského kola. 
Osudným se žačkám naší školy staly sou-
peřky z Cerekvice nad Bystřicí. Po prohře 
2:0 nakonec braly krásné druhé místo. 
Chtěl bych mnohokrát poděkovat všem 
žákyním a žákům za účast na turnajích 
a budu se těšit další podzim na fl orbalo-
vém hřiš� . 

Mgr. Josef Soviar

Výsadbový den jsme naplánovali na Den 
stromů. Do projektu Školní les do kapsy 
jsme se zapojili na jaře v minulém škol-
ním roce. S jeho realizací nám pomáhalo 
vzdělávací centrum Tereza, které získá-
valo zkušenos�  s � mto projektem v Ho-
landsku.
Se začátkem školního roku se začal rych-
le blížit vybraný den – 20. říjen. Před 
výsadbou bylo potřeba ještě naplánovat 

a zajis� t úpravu terénu a také přivezení 
štěpky. Žáci sedmých tříd připravili a vy-
měřili výsadbovou plochu.
Ve čtvrtek v 8 hodin ráno vše začalo. 
Přijel tým z organizace Tereza, který nás 
celý den podporoval a pomáhal nám. Se 
sázením stromů začali deváťáci. Ti také 
pomáhali celý den. Potom se střída-
li žáci po ročnících. Zapojili se i učitelé 
a asisten�  pedagogů. Všem společně se 

opravdu podařilo vysadit � síc stromů – 
duby, buky, břízy, jeřáby. Přijďte se po-
dívat!
Jednotlivé ročníky si připravily pro ten-
to den stanoviště v okolí školy, kde dě�  
plnily úkoly spojené s tématem les – les-
ní pexeso, Kimova hra s přírodninami 
z lesa, kvíz o lese, seznámení a poznává-
ní druhů dřeva, mandaly z listů, klacíků 
a podzimních plodů stromů, kreslení 
stromů na billboard.
Do školních dílen se nastěhovali studen-
�  – truhláři ze Střední školy gastronomie 
a služeb v Nové Pace. Předvedli dětem, 
jak se čás�  dřeva mohou zpracovávat. 
Žáci si mohli vyrobit tužkovník, stojánek 
na ubrousky nebo lžičku na med. O práci 
se dřevem byl velký zájem.
Poslední stromky si zasadili rodiče a zá-
stupci města, kteří nás přišli podpořit. 
Vše ukončil školní sbor, který zazpíval 
připravené písně s lesní tema� kou. Na-
konec nám ještě pomohl Hasičský sbor 
Nové Paky, který přijel s hasičským au-
tem a dě�  sazenice zalily.
Plánujeme školní lesík využívat k výuce 
a těšíme se také na venkovní učebnu.

Mgr. Ivana Pourová

SÁZELI JSME LES (ZŠ HUSITSKÁ)

Podělte se o své zážitky načerpané mimo „packou hroudu“ se čtenáři Achátu.

Text v rozsahu 1,5–2 str. spolu se 3–4 fotografi emi posílejte mailem předsedovi redakční rady D. Polmanovi
na mail: d.polman@seznam.cz. Těšíme se na Vaše příspěvky!
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ROZVÍJÍME MLADÉ TALENTY
V minulém měsíci byly na SŠGS reali-
zovány dva výrazné projekty zacílené 
na podporu a rozvoj talentovaných žáků 
učňovských oborů kuchař-číšník a dám-
ská krejčová.
Budoucí dámské krejčové zahájily projekt 
pod hlavičkou Šablony I – Zlepšení kvality 
vzdělávání na Střední škole gastronomie 
a služeb v Nové Pace, s registračním čís-
lem CZ.02.02.XX/00/22_003/0001201, 
v operačním programu Jan Amos Ko-
menský. Realizace projektu je stanovena 
na období 1. 9. 2022 – 31. 8. 2025. 
První dvoudenní workshop vedla vý-
tvarnice Kateřina Hornychová Baliharo-
vá, s níž naše škola v rámci odborných 
workshopů úspěšně spolupracovala již 
v minulos� . V listopadu se pod jejím 
vedením vybrané studentky druhého 
a tře� ho ročníku krejčovského oboru 
zúčastnily specializační dílny s tématem 
barvení látek a oděvů.
Studentky měly za úkol připravit si bílý 
nebo surový tex� lní materiál šitý bavl-
něnou ni� . Přinesené látky a oděvy se 
učily za využi�  různých technik nabarvit 

a poté dekorovat. V první fázi worksho-
pu využívaly nejrůznější barvicí techniky, 
ať už například sypanou ba� ku nebo na-
opak mokré techniky, a učily se míchat 
různé ods� ny barev. Barvu tex� lu zafi -
xovávaly opakovanou lázní v ustalovači 
a také technikou fi xace barev v mikro-
vlnné troubě.
Ve druhé fázi workshopu studentky na-
barvené tex� lie dekorovaly, a to opět 
nejrůznějšími technikami malby na lát-
ku, jako například malbou s použi� m 
šablony nebo malbou volného mo� vu, 
a také metodou � sku, například přená-
šení mo� vu z fólie.
Workshopu se zúčastnilo celkem šest 
vybraných dívek, které si po skončení 
odnesly domů originálně obarvený a de-
korovaný oděv, případně obarvenou 
dekorovanou látku určenou k dalšímu 
zpracování.
Další workshop vedli zkušení kuchaři 
českého národního týmu pod záš� tou 
Asociace kuchařů a cukrářů, Věra Rejho-
nová a Jiří Středa. Společně s týmem na-
šich mladých gastronomů tentokrát vy-

tvořili à la carte hlavní chody plné vůní, 
barev a chu� . 
Naučili se připravovat minutkové maso 
sous-vide, francouzské omáčky bordelai-
se a chasseur, espumu z dýně nebo tra-
diční francouzský quiche. Nedali byste si 
třeba dančí hřbet v ořechovém oleji, ka-
deřávek, bramborový fondant a omáčku 
chasseur? 
A že se naše gastronomická sekce nevě-
nuje jenom hlavním chodům, dokládá 
workshop společnos�  La Loraine. Bě-
hem tohoto kurzu se studen�  seznámili 
především s metodami výroby zdravých 
chlebíčků, sendvičů a svačinek. Celý 
projekt byl založený na kombinaci chu-
� , použi�  netradičních surovin z celé-
ho světa, jako například asijské mořské 
řasy, japonských omáček, mořských plo-
dů nebo různě upravovaných mas. Velký 
důraz byl kladen na fi nální vzhled těchto 
vymazlených svačinek. 

Mgr. Marti na Ahmed Čermáková
Mgr. Romana Brendlová

Workshop Nestlé Moderní svačiny La Loraine

Opět Vánoční trhy SŠGS Nová Paka (po dvou letech)
Po dvouleté vynucené přestávce se opět vracejí oblíbené Vánoční trhy 
na scénu. Srdečně zveme přátele školy i širokou veřejnost na již 21. ro-
čník této populární akce, která se koná ve dnech 7. a 8. prosince 2022 
vždy od 8:30 do 18:00 hodin v budově školy a na Masarykově náměs�  
v Nové Pace. Přijďte si užít atmosféru blížících se Vánoc. Čeká na vás 
pestrá nabídka gastronomických výrobků, originální expozice, ve které 
nahlédnete do historického vývoje řemesel, řemeslné dílny i prak� cké 
příklady výborné spolupráce se sociálními partnery školy. Před budo-
vou školy u stánků si můžete pochutnat jak na tradičních pokrmech, tak 
i na specialitách našich kuchařů.
Přijďte načerpat pravou předvánoční atmosféru a získat novou inspiraci.

Kolekti v pedagogů a žáků SŠGS
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Naše škola se stala určenou školou pro výuku češ� ny jako 
druhého jazyka. V současné době do kurzu češ� ny dochá-
zí celkem jedenáct studentů ukrajinské národnos� . Mnozí 
z nich pobývají na území České republiky už více než půl roku 
a pomalu se v našem prostředí adaptují. „Po škole chodím 
do práce, do cukrárny v Jičíně, prodávám zákusky, dělám 
kávu, peču dorty, …“ říká pyšně Laryssa a není jediná, kdo si 
našel brigádu. Marko zase pomáhá vařit ve Špindlerově Mlý-
ně. „Pracuju v kuchyni, pomáhám. Přijďte na večeři,“ usmívá 
se Marko, kterému se podařilo do odpovědi zakomponovat 
i dnešní probíranou látku (4. pád a pozvánky). Jsem pře-
kvapená. Studen�  povídají, co se naučili a jak jim jde práce 
od ruky. Viktorie ale najednou posmutní, když říká, že doma 
je doma. Illona mě zasype ukrajinskými bonbóny. „Maminka 
byla na Ukrajině,“ vysvětluje. Zajímám se tedy a ptám se, jak 
často jezdí na Ukrajinu – procvičíme si násobné číslovky.
Přicházejí i noví studen� . Illia je v Čechách teprve týden. Za-
číná od začátku. Ostatní kurzisté mu ale pomáhají. Vymýšlejí 
mu otázky v češ� ně. „Tak dávej, Illio!“ smějí se. Mají navrch, 
užívají si, že už toho vědí víc, ale zároveň jsou milí. Pomáhají 
si. Vysvětlují mu to, co oni už dávno umí. Jde nám to rychleji. 

Mgr. Romana Brendlová

SŠGS JE URČENOU ŠKOLOU PRO 
VÝUKU ČEŠTINY JAKO DRUHÉHO 
JAZYKA

Střední škola gastronomie a služeb 
v Nové Pace získala v rámci projektu 
(Šablony I – Zlepšení kvality vzdělává-
ní na SŠ gastronomie a služeb Nová 
Paka, registrační č. projektu: CZ.02.02.
XX/00/22_003/0001201. Operační pro-
gram: Jan Amos Komenský, doba reali-
zace projektu: 1. 9. 2022 – 31. 8. 2025) 
svého sociálního pedagoga s mnoha-
letým terapeu� ckým výcvikem i praxí. 
Mgr. Miroslav Popelák je odborník, kte-
rý pomáhá nejen studentům v různých 
nepříjemných životních situacích. Co je 
jeho náplní práce, pro koho na naší ško-
le je a další zajímavé odpovědi najdete 
v našem rozhovoru. 

Mgr. Popelák je sociálním pedagogem 
SŠGS. Jaká byla vaše cesta k této pro-
fesi?
Ještě před pár lety mnoho lidí vůbec ne-
vědělo, co si pod touto pozicí představit, 
často to bylo zaměňováno se speciálním 
pedagogem. O tom, že se o funkci soci-
álního pedagoga začíná ve školství uva-
žovat, jsem se dozvěděl až někdy v roce 
2020. V té době jsem již měl nasbíranou 
řadu zkušenos�  v práci se specifi ckými 

kategoriemi dospělých, včetně desítek 
hodin psychoterapií. Při nich jsme se 
s dospělými klienty velice často dostáva-
li k nezpracovaným boles� vým událos-
tem, křivdám a špatně zvládnutým situ-
acím, které si v sobě nesli právě z období 
dětství či adolescence. Někdy v tomto 
období jsem začal vnitřně cí� t, že by 
mělo smysl moje znalos�  a zkušenos�  
uplatnit právě u této věkové kategorie. 
Je podle vás dobře, že školy disponují 
odborníky z oblas�  sociologie a psy-
chologie?
Určitě, dokonce tvrdím, že je to dnes již 
nutné. Škola se již dávno stala důležitým 
socializačním faktorem v životech stu-
dentů. Nejde už jen o vzdělávání. 
Pro koho tedy na naší škole jste?
Záběr své pozice vnímám poměrně ši-
roce. Nejsem tu pouze pro studenty, jak 
by se mohlo na první pohled zdát. Je-li 
to možné či potřebné, jsem zde i pro 
rodiče. Také nabízím konzultace pro pe-
dagogy, resp. vedení školy. Spolupracuji 
s metodikem prevence, výchovným po-
radcem. Podle potřeby se mohu podílet 
na přípravě preven� vních plánů v oblas-
tech jako je nebezpečí šikany, poruchy 

příjmu potravy, sebepoškozování, závis-
los�  na drogách, alkoholu apod. Pokud 
již dojde ke konkrétní situaci, pomohu 
v hledání řešení. Z toho vyplývá i další 
možná spolupráce s ins� tucemi a orga-
nizacemi mimo školu.
Jaké jsou dnes nejčastější závislos� ?
Neznám čísla ani nejnovější průzkumy. 
Jenom z toho, co vidím a slyším kolem 
sebe, sleduji rostoucí návrat ke konzu-
maci alkoholu, který přerůstá v rizikové 
pi�  a dále pak oblast stravování (poru-
chy přijmu potravy, přejídání, obezita, 
nezdravé stravování) a závislos�  souvi-
sející s niko� nem. Skryté, ale přesto dost 
rozšířené, jsou pak závislos�  na lécích 
(jejich nadužívání) a různé formy sebe-
poškozování.
Překvapuje mě, že jste nezmínil závis-
lost na internetu, sociálních sí� ch. 
Opět budu hovořit spíše o vlastní zkuše-
nos� . Přijde mi, že mnoho studentů je 
poměrně zdatných, co se týká sociálních 
sí� , uvědomuje si rizika a nebezpečí, má 
náhled i na téma jako digitální stopa,
kyberšikana i to, jaké komplikace jim 
může přinášet sdílení či šíření nevhod-
ných témat.

SOCIÁLNÍ PEDAGOG K SLUŽBÁM…

Vánoční přání SŠGS 

Střední škola gastronomie a služeb
v Nové Pace si dovoluje popřát Vám

a všem Vašim blízkým krásné Vánoce.
Ať jsou Vaše vánoční svátky naplněné chvílemi 

štěstí a radosti, klidu a harmonie,
a především lásky, sdílení a porozumění.

Ať také ohlédnutí za uplynulým rokem přinese
co nejvíce klidu a spokojenosti jak do Vašich 

domovů, tak do Vašeho zaměstnání a podnikání.
Do nového roku 2023 Vám přejeme pevné zdraví, 

mnoho štěstí ke splnění Vašich přání a plánů
a hodně energie k úspěšnému zvládnutí nových 

výzev a úkolů. Ať je Váš rok 2023 naplněn 
štěstím, láskou a úspěchy a ať do něj vstoupíte

s odhodláním a prožijete jej naplno!

Kolektiv SŠGS Nová Paka
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Setkáváte se někdy s problémy vznik-
lými v důsledku izolace v době covido-
vých karantén?
Covidové období nejvíce prověřilo, ale 
i narušilo osobní vazby a vztahy. Stále se 
setkávám se studenty, kteří si uvědomují 
i subjek� vní „propad“ v chování, komu-
nikování a vzdělávání. Vazby a vztahy 
v rodině, s nejbližšími, se sourozenci, se 
spolužáky, kamarády – vše utrpělo určité 
trhliny, které ještě nejsou zcela zaceleny. 
Také denní režim a řád, kde měla škola 
a příprava do ní nezastupitelné místo, se 
u mnohých ještě stále nesrovnal a bojují 
s vůlí přinu� t se věnovat potřebný čas 
studiu.
Mnohdy se zdá, že u „nác� letých“ to 
už tolik o výchově doma není, spíše 
o sebevýchově. Nicméně je dobré mít 
na pamě� , že prostředí, ve kterém se 
každý z nás pohybuje, na nás má vliv, 
ať již uvědomovaný či neuvědomovaný. 

Pokud tedy student, který se vrá�  ze 
školy domů, vidí kvalitní vztahy rodičů, 
cí�  jejich pohodu a vyrovnanost, včetně 
zvládání života bez stresů, nervů, hádek 
a násilí, je mu i v tomto věku toto pro-
středí vzorem a sekundárně vychovate-
lem. Pokud je tomu naopak, dokážeme 
si každý domyslet, jaký „výchovný“ efekt 
to může mít.
Co byste tedy doporučil rodičům? Je 
možné předcházet určitým nega� vním 
vlivům na naše dě� ?
Tato odpověď možná bude kratší, než by 
se mohlo zdát. Nemám patent na výcho-
vu a každý z nás jsme originál. Proto žád-
ná obecná doporučení nikdy nemohou 
fungovat. Jak se říká, příklady táhnou. 
Zkusme se zastavit a zamyslet se sami 
nad sebou. Co u nás naše dě�  vidí? Jak 
se k sobě doma chováme? Jaké návyky, 
zvyky či zlozvyky na nás vidí? Nechceme 
po nich to, co sami neděláme? Nesnaží-

me se je nu� t k něčemu, co tvrdíme, že 
je pro ně nejlepší, ale vlastně to chceme 
my, protože jsme toho nikdy nedosáhli? 
Ptáme se někdy svých dě� , co by vlast-
ně chtěly i ony? Vidíme do budoucnos�  
našich dě� , proto jim teď tvrdíme, co je 
pro ně nejlepší? Napadá mě ještě mno-
ho dalších otázek, ale není nutné všech-
ny uvádět. Snad jen něco na závěr: Až 
budeme ch� t něco předat našim dětem, 
zamysleme se nejprve sami nad sebou. 
Kdo jsme, co jsme v životě dokázali, co se 
nám povedlo a co ne, kolik úsilí nás naše 
cesta stála a koho máme kolem sebe? 
Jsou naše vztahy a sebepoje�  založeny 
na tom, kým jsme, nebo spíš na tom, co 
máme? Za co nás mají ostatní rádi?

Mgr. Romana Brendlová
a Mgr. Miroslav Popelák

GYMNÁZIUM A SOŠPG
Martin Kalenský nejlepší v kraji v soutěži Přírodovědný klokan!

V soutěži Přírodovědný klokan, kona-
né dne 12. 10. 2022, zvítězil v pořadí 
okresu Jičín i celého Královéhradeckého 

kraje v kategorii Kadet Mar� n Kalen-
ský z tercie. Po triumfu Pavlíny Markové 
v kategorii Junior v roce 2016 tak naše 
škola slaví během šes�  let druhý výrazný 
úspěch v krajském pořadí této soutěže! 
Blahopřejeme!
Mar� n Kalenský získal skvělých 95 bodů 
ze 120 možných a nechal za sebou sou-
těžící na 2. místě krajského pořadí o ce-
lých 9 bodů. V pořadí okresu Jičín i kraje 
se ještě zaskvěli dva naši kvartáni –
Marie Foltýnová na 2. místě v okrese 
(z celkem 122 soutěžících) a 7.–8. místě 
v kraji (z 941 soutěžících) a Mar� n Doče-
kal na 4. místě v okrese a 13.–18. místě 
v kraji.
V kategorii Junior jsme byli pohříchu 
jedinou školou okresu Jičín, která se zú-

častnila (33 soutěžících), což však není 
chybou naší, ale těch jiných škol, které 
tuto možnost měly. Naše školní pořadí 
je tak současně pořadím okresním a zní 
takto: 1. Matěj Fišera (kvinta), 2. Fran-
� šek Hörst (2. G), 3.–4. Eliška Poláko-
vá (sexta) a Radek Voj� šek (2. G). V kraj-
ském srovnání najdeme Matěje Fišeru 
mezi 325 účastníky na velmi licho� vém 
19.–23. místě a v první stovce fi gurují 
i Fran� šek Hörst (70.–76.), Eliška Poláko-
vá a Radek Voj� šek (91.–102.).
Našim „klokanům“ děkujeme za vzornou 
reprezentaci školy a už se těšíme na pří-
š�  ročník soutěže.

RNDr. Josef Křeček
Gymnázium a SOŠPg Nová Paka

Marti n Kalenský – vítěz Klokana v KHK
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3.Prosince 2022
v 16.00 hodin
ve velkém sále
hotelu Centrál

Aukce obrazů
a uměleckých
předmětů

NA PODPORU
A VYBAVENÍ
MISTROVSKÉ
STŘEDNÍŠKOLY

Díla budou vystavena na webu
jbnp.cz a týden předem na místě
v hotelu centrál v nové pace

Tým sep� mánů novopackého gymnázia, 
nazvaný SUPERMAX3 ve složení Kryštof 
Vitvar, Matěj Pavelec a Tobias Škvor, za-
znamenal fantas� cký úspěch v soutěži 
Energe� cká olympiáda 2022, když po-

stoupil mezi 25 nejlepších týmů ze 470 
zúčastněných do celostátního fi nále. 
Naši zástupci byli jediní z celého Králové-
hradeckého kraje, kteří to dokázali.
Finále se konalo ve dnech 3.–4. 11. 2022 

na Fakultě elektrotechnické ČVUT v Pra-
ze a úkolem soutěžících bylo vytvořit 
videoprezentaci na zadané téma. V na-
bité konkurenci se naši mladí energe� ci 
neztra� li a se svou prezentací na téma 
Dostupné teplo vybojovali konečné 
12. místo, tedy v horní polovině fi nálo-
vého pořadí. Před nimi skončily převáž-
ně týmy z pres� žních gymnázií z velkých 
měst (Praha, Brno, Ostrava) a také ze 
středních průmyslových elektrotechnic-
kých škol, kde se danou problema� kou 
zabývají podstatně hlouběji. Řadu tako-
vých škol nechali naši borci až za sebou. 
Ještě stojí za zaznamenání, že základní-
ho on-line kola, které proběhlo 14. 10. 
2022, se zúčastnily také další tři týmy 
z naší školy a svými výsledky rozhodně 
ostudu neudělaly.
Našim reprezentantům blahopřeje-
me ke skvělému úspěchu a děkujeme 
za vzornou reprezentaci naší školy, měs-
ta i kraje.

RNDr. Josef Křeček
Gymnázium a SOŠPg Nová Paka

VELKÝ ÚSPĚCH NOVOPACKÉHO GYMNÁZIA
V ENERGETICKÉ OLYMPIÁDĚ
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ŘÍJEN NA GYMNÁZIU A SOŠPG
Zářijovou adaptaci na nový školní rok 
jsme zvládli, a mohli jsme se tak napl-
no opřít do nového polole� , které bylo 
od začátku nabito množstvím soutěží 
a kolek� vních i individuálních úspěchů.
Pro naše budoucí absolventy víceletého 
gymnázia jsme opět přichystali sérii pří-
pravných kurzů z českého jazyka, mate-
ma� ky a hudební výchovy, které poběží 
od listopadu do března. 
Brána naší školy je samozřejmě otevřená 
i budoucím žákyním a žákům pedago-
gické školy a čtyřletého gymnázia. Pro 
všechny jsou tu dny otevřených dve-
ří – jeden 6. prosince (kdy lze nahléd-
nout jak do výuky kterékoli předmětu, 
tak do všech učeben) a druhý v sobotu 
21. ledna. K ruce komukoliv budou žáky-
ně a žáci z gymnázia a pedagogické školy.
Hned počátkem října se v aule uskuteč-
nila přednáška Jiřího Padevěta, histori-
ka, spisovatele a ředitele nakladatelství 
Academia. Během hodiny nás provedl 
obdobím let 1938–1945, a pokud komu-
koliv nestačil zasvěcený výklad, mohl si 
na místě od autora zakoupit historickou 
publikaci nebo cokoliv z beletris� cké 
tvorby.
Dvě kola má za sebou Přírodovědná liga 
i letos kombinovaná s Přírodovědným 
klokanem do Přírodovědného dvojboje. 
Proza� mním leaderem devatenáctého 
ročníku je tercián Mar� n Kalenský, ná-
sledovaný spolužákem Filipem Špica-
rem. S malým odstupem se jim na záda 
dívá kvintánka Veronika Janků a čtvrtý 
Kryštof Vitvar ze sep� my, vítěz posled-
ních tří ročníků. Ze 33 účastníků Přírodo-

vědné ligy si již nyní právě tato čtveřice 
zajis� la místo v bonbónku celé soutěže –
jarní exkurzi do fi rmy inAero s. r. o.
Již zmíněného Přírodovědného klokana 
ovládl ve školním kole v kategorii Kadet 
Mar� n Kalenský, stříbrný stupínek obsa-
dila Marie Foltýnová z kvarty a bronz si 
na krk pověsil její spolužák Mar� n Doče-
kal. V kategorii Junior nejvíce bodů po-
sbíral kvintán Matěj Fišera, následovaný 
Fran� škem Hörstem ze 2. G. O místo 
tře�  se podělili shodným počtem bodů 
Eliška Poláková ze sexty a Radek Voj� šek 
ze 2. G.
Primáni si v závěru měsíce vysazením 
cibulek žlutých krokusů připomněli cca 
jeden a půl milionu obě�  z řad dě� , pri-
márně židovských, z období druhé světo-
vé války. Celá akce je součás�  celoevrop-
ského projektu Krokus. Na trávníku před 
školou by se na přelomu ledna a února 
měla objevit Davidova hvězda tvořená 
rozkvetlými krokusy.
Zápolením, v němž jsou žákyně a žáci 
naší školy pravidelně velmi úspěšní, je 
soutěž v piškvorkách. Z kola školního 
do oblastního se svými výsledky nomi-
novalo šest týmů. V kategorii ZŠ se nej-
lépe vedlo Ehmákům (Vojtěch Linhart, 
Nina Šulcová, Michal Pavelec) z kvarty 
a v kategorii SŠ zvítězil DPOX8 (Kryštof 
Vitvar, Lukáš Kraus, Andrea Černá, To-
máš Dyntr, Jakub Svoboda).
Sep� mánský tým SUPERMAX (Kryštof 
Vitvar a Matěj Pavelec) výrazně promlu-
vil do výsledků základního kola on-line 
soutěže Energe� cká olympiáda. Abso-
lutně fantas� cké 6. místo mezi 470 týmy 

je vynikajícím příslibem do listopadové-
ho fi nále na FEL ČVUT v Praze. Děkujeme 
i ostatním třem týmům, například týmu 
Paka Energy (Petr Mádlík, Tomáš Janda) 
ze 3. G za sebou zanechal 75 % soutěží-
cích.
Soutěžilo se i v matema� ce. Školní kolo 
Pythagoriády bylo bohatě obsazeno 
od primy po kvartu. Uveďme jednotlivé 
vítěze: prima – Julie Hylmarová, sekunda 
– Jan Kapucián, tercie – Mar� n Kalenský, 
kvarta – Adam He� leisch.
V Logické olympiádě kategorie B, které 
se zúčastnilo přes 26 000 žáků (z toho 
přes 1700 v Královéhradeckém kraji), 
jsme se též neztra� li. Michal Dočekal 
z tercie, Matyáš Vitvar a Mar� n Doče-
kal z kvarty se probojovali mezi 20 % 
nejúspěšnějších v kraji, přičemž první 
jmenovaný nechal za sebou téměř 97 % 
soutěžících. 
Nejen předmětovými soutěžemi žije 
naše škola. Tradiční podzimní soutěží je 
i Pedagogická poema rozdělená do díl-
čích kategorií. Z necelé dvacítky soutě-
žících nás bude v celonárodní přehlídce 
v Praze reprezentovat Klára Čapková 
v četbě, Kateřina Procházková v recitaci 
a Tereza Nikol Votočková v improvizaci.
Do sportovních soutěží jsme zasáhli 
ve fl orbalu. Chlapci z kvarty a tercie vy-
bojovali v okresním kole v Hořicích ve
IV. kategorii 5. místo.
Sledujte nejen naše webové stránky, ale 
i Facebook a Instagram!

Ladislav Kodym
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BÉČKO JEDE NA VÍTĚZNÉ VLNĚ
V polovině října naše Áčko doma při-
vítalo družstvo z Dobrušky, které zde 
v loňské sezoně dost zlobilo. Čekali jsme 
tedy těžké utkání. První 2 naši hráči své 
duely vyhráli, ale následně se štěstěna 
od nás odvrá� la, a nakonec jsme smolně 
prohráli 4:12. Nejlépe koulel Vojta Kazda 
472 kuželek. O týden později v 7. kole 
jsme zajížděli na čtyřdráhu do Trutnova 
a chtěli zde prolomit naše předešlé ne-
úspěchy. Velice rychle jsme prohrávali 
již o 80 klacků, ale potom jsme zavele-
li k obratu a za doprovodu dvou bubnů 
a našeho fandění jsme nakonec vyhráli 
12:4 a senzačně zde zahrál Milan Ringel 
(491). V Rychnově se letos domácím moc 
nedaří, a tak jsme toho chtěli využít. Do-
slova jsme na ně vlítli a po 2 hráčích jsme 
již vedli o 160 klacků a spanilou jízdou 
jsme letěli večerem dál. Byli jsme k ne-
zastavení, a tak se zde zrodila senzační 
výhra s kanárem 16:0 a celkovým číslem 
2794. Nejlépe shodně zakouleli Jirka Ba-
jer a Vojta Kazda (494). 
Béčko v 6. kole zajíždělo do Trutnova 
a od druhého hráče se postupně jalo 
ukrajovat získanou ztrátu. Šťastné 2 du-
ely nakonec rozhodly o naší výhře 14:2 
a nejlépe hrál Mar� n Pešta (429). Vrch-

labské béčko o týden později u nás dost 
zlobilo, ale nakonec se radovali domácí 
borci za výhru 10:6, když vše na závěr vy-
šperkoval Petr Lukeš výkonem 450 kuže-
lek. Pokaždé není posvícení, to jsme po-
znali v Hořicích, kde se našim tahounům 
tolik nedařilo a smolně jsme prohráli 
6:10 a nejlepší zde byl Jirka Kout (449). 
Zápas podzimu se odehrál na naší kužel-
ně, když jsme přivítali družstvo z Jičína 
a společně se hrálo o 1. místo v tabulce 
VČ. přeboru. Doslova jsme na ně vlítli 
a hned po 2 hráčích jsme již měli k dob-
ru 90 klacků. Následný průběh utkání 
byl dost o nervech, ale ty jsme měli jak 
z olova, a tak se dlouho do noci slavila 
senzační výhra 14:2 a nejlépe zakoulel 
Petr Lukeš se svými tradičními 450 klac-
ky.
Naše Céčko v 5. kole přivítalo hráče 
z Červeného Kostelce. Co náš prvý hráč 
ztra� l, tak to druhý stáhl, ale potom již 
měli průběh utkání ve svých rukou hos-
té. Prohra 2:14 byla zasloužená a nejlépe 
koulel Dan Válek (392). Pro�  Rokytnici 
to byl již jiný zápas. Naše těsná prohra 
po čtyřech hráčích byla ke konci utkání 
dokonale stažena, a tak se mohla slavit 
výhra 10:6, když nejlépe koulel Jarda 

Go� stein (422). V Dobrušce se již tolik 
nedařilo a prohrálo se 6:10 a nejlépe za-
koulela Jana Vydrová (416). Že dorážka 
dělá číslo, se přesvědčili naši doma pro�  
Českému Meziříčí. Nic nešlo, a tak pro-
hra 2:14 byla opravdu zasloužená. Nejlé-
pe hrál Dan Válek (413).
Dorostenci byli limitováni nemocí, a tak 
doma pro�  Jičínu v 6. kole hráli pou-
ze ve 3 hráčích. Prohra 2:8 nepotěšila 
a nejlépe zahrál Jeník Bajer (531). Další 
utkání se odehrálo v Náchodě, a to těsně 
po uzavírce tohoto čísla, ale i zde zaúřa-
dovala nemoc.
Pro veřejnost pořádáme v těchto dnech 
již 57. ročník turnaje neregistrovaných, 
Memoriál Bře� slava Šorma. Ke konci 
roku budete mít jedinečnou možnost si 
zakoulet ve středu 28. 12. 2022 od 8 h,
kdy se bude konat tradiční Vánoční 
koulení hrané na 48 HS, tak neváhejte 
a přijďte mezi nás naposledy v tomto 
roce. 
Do nadcházejícího roku 2023 přeji všem 
čtenářům hlavně spoustu zdravíčka 
a pohody… 

Jirka Bajer

ROZHOVOR S DANEM POLMANEM V HRADECKÉM ROZHLASU 
Packému posluchači rádia, který si pus� l 
poslední říjnovou neděli v 9 hod. hradec-
ký rozhlas, bylo hned lépe u srdce. Pro-
bíhal zde pořad Zálety Aleny Zárybnické, 
ke kterému si tentokráte meteroložka 
a moderátorka pozvala známého packé-
ho ultracyklistu Daniela Polmana.
Hned v úvodu moderátorka poznamena-
la, že návštěvník rozhovoru je držitelem 
českého rekordu v cyklis� cké čtyřiadva-
ce� hodinovce, když ujel 911 kilometrů 
s průměrem přes 38 kilometrů v ho-
dině. Dojel také z Benátek na Velkého 
Benátčana, což je nejvyšší vrchol Salc-
burska a vyšlápl si z Vídně na nejvyšší 
rakouskou horu Grossglockner vysokou 
3798 metrů. Hranice Česka a Slovenska, 
trať dlouhou přes 3500 kilometrů s pře-
výšením 35 � síc metrů, ujel za osm dní. 
Ultramaraton Race Across America do-
končil jako tře�  Čech v osmatřice� leté 

historii závodu. Trať o délce 5000 kilo-
metrů ujel za 12 dní.
Na prvou otázku oblíbené moderátor-
ky – kolik je v roce dnů, kdy nesedne 
na kolo, odpověděl Dan:
„Já myslím, že se to dá spočítat poměrně 
jednoduše. Já jezdím celoročně, snažím 
se jezdit i přes zimu. Když mrzne, tak člo-
věk vydrží tak hodinu a půl a je rád, ale 
snažím se jezdit šest dní v týdnu. Jeden 
den mám odpočinkový, ale akti vní, na-
příklad jedeme na hory nebo něco tako-
vého.“
Následovaly další otázky: Když jsi skon-
čil s hokejem, proč sis vybral skateboard 
a snowboard? Jako vzdor řádu kluziště 
a drsným hokejovým prak� kám? 
„Hokej jsem zase začal hrát. Hraju ho 
velice rád v takové neregistrované lize, 
jak se říká „v pralese“. Tenkrát byl dost 
problém v mých spoluhráčích, já jsem byl 

úplně nejmladší v našem týmu a dostá-
val jsem totální sodovku ve smyslu šika-
ny. Což dneska je asi pohlídané, já, když 
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jsem byl malý, tak se o tom jen tak někde 
mluvilo za rohem, ale úplně se to neřeši-
lo. Takže doma jsem si stěžoval, proběh-
ly nějaké diskuze, ale stejně musím říct, 
že v šatně jsem se bál víc než na ledě. 
Ten hokej jsem tí m pádem přestal hrát. 
A nevím, jestli vzdor, ale tenkrát jsem se 
dostal k prvním záběrům ze snowboar-
du na videokazetách a do toho jsem 
poslouchal rockovou, punkovou hudbu 
a to všechno šlo perfektně dohromady. 
Takže už jen to, že snowboard byl u nás 
v plenkách a byla to punková disciplína, 
kdy jsme nesměli třeba ani na vleky, tak 
jsme chodili pěšky s prknem nahoru. Přes 
snowboard jsem se dostal ke skateboar-
du a tyhle sporty mě doteď hodně baví 
a řekl bych, že jsem si blízký s touhle ko-
munitou lidí, která se kolem toho motá.“
O svém posledním závodu říkáš, že to 
byla největší křivda Tvého života. To 
jsi říkal poté, co Tě pořadatel vyřadil 
z výsledkové lis� ny kvůli podezření, že 
jsi během závodu využil nedovolenou 
podporu. Dozvěděl ses to, když ses vrá-
� l zpátky domů. Co byla první myšlen-
ka, když sis tohle přečetl?

„Na mobilu u snídaně si to přečetla moje 
manželka, já na ni mluvil a ona neodpo-
vídala a jen si nějak povzdechla, že to 
snad není možné. Andy, tak se jmenoval 
ten organizátor, mi dělal během závodu 
takové nedobré věci. Uvědomil jsem si, 
proč se mě v cíli ptal, kdy letí m domů. 
Protože bylo jasné, že tohle plánoval udě-
lat, ale až v okamžiku, kdy bude vědět, že 
jsem pryč. Byl to pro mě neuvěřitelný šok, 
já jsem věděl, že mi to vítězství nepřeje, 
ale že by udělal něco takového, mě nena-
padlo ani ve snu.“
Dá se pro�  tomu protestovat?
„Nedá, protože to je jeho závod, jeho 
byznys a on je jediný šéf toho závodu.“ 
O tomto nonstop ultrazávodu z Norska 
až do Španělska jsme již v minulých vy-
dáních Achátu psali, a tak podrobnos�  
vynecháváme a necháváme prostor dal-
ším otázkám moderátorky.
Jsi mimo jiné autorem tří pohádkových 
knih o rodině Nezmarů. Je Tvůj Nezmar 
jako ultrasportovec?
„Taky. Pojmenoval jsem je tak schválně, 
protože i dětem v pohádkách se snažím 
nenásilnou formou do hlaviček dát myš-

lenku, že je dobré mít nějaké cíle a jít si 
za nimi a být nezmar, nenechat se zlomit 
a dosáhnout jich.“ 
Je to fi k� vní setkání s Tvým dědou, kte-
rý pro Tebe v určité fázi vývoje a vlast-
ně celý Tvůj život hrál důležitou roli?
„To je právě ten paradox, že mě k napsá-
ní prvního dílu přiměla smrt mého dědy, 
s tí m jsem se srovnával docela těžko, pro-
tože jsem přišel o velkého životního ka-
maráda, tak jsem si ho trošku oživil v ději 
té knížky.“
Poslední otázka Aleny Zárybnické:
Nás při sousedské debatě napadlo, že 
by sis mohl vyzkoušet Tour de France – 
poté, co se odjede, zkusit tu trať projet 
nonstop. 
„Musím říct, že jsem nad tí m také pře-
mýšlel. Tam jsou trošku problemati cké ty 
přelety, takže já bych to vzal pocti vě, já 
bych ty přelety dal na kole. Navíc Grand 
Tours mají výhodu, že vedou nádherný-
mi místy,“ ukončil Dan Polman rozhovor 
v hradeckém rozhlasu.

Míla Pour

Pouze dvě vítězství z pě�  utkání zazna-
menali pač�  basketbalisté v oblastním 
přeboru mužů. Bohužel v sedmi se bas-
ket hrát nedá, zvláště když chybělo ně-
kolik střelců. V tabulce je družstvo na
9. místě ze 14. týmů.

TJ Turnov – Sokol Nová Paka 75:55 
(22:17, 36:30, 61:43)
Plocek 18, 5/4, 1, Fanta 16, 1x3, 1/1, 1, 
Kmoníček 10, 0/0, 2x3, 2, Sekot 8, 4/1, 3, 
Svoboda 3, 1x3, 0/0, 0, Bartoš 0, 0/0, 4.

Jiskra Hořice – Sokol Nová Paka 73:60 
(25:17, 37:30, 59:41)
Cogan 21, 3x3, 5/4, 3, Plocek 16, 12/8, 2, 
Kmoníček 8, 2/2, 4, 8, Go� štein V. 8, 1x3, 

2/1, 3, Peterka 5, 4/3, 0, Svoboda 2, 2/0, 
2, Bartoš 0, 2/0, 3.

Sokol Nová Paka – BK Přelouč 86:61 
14:10, 30:26, 57:28)
Cogan 23, 3x3, 32, 4, Fanta 17, 1x3,4/2, 
0, Kmoníček 17, 1x3, 3/2, 4, Peterka 11, 
1x3, 4/4, 3, Go� štein E. 9, 3/1,3, Bartoš 
6, 0/0, 2, Jelínek 2, 0/0, 3, Go� štein V. 1, 
2/1, 0, Svoboda 0, 0/0, 0.

Sokol Nová Paka – Draci Vysoké Mýto 
93:92 (24:28, 53:48, 73:72)
Cogan 25, 3x3, 1/0, 2, Kmoníček 15, 
2x3,3/3, 2, Sekot 15, 3x3, 2/0, 2, Peterka 
12, 2/0, 1, Plocek 11, 3/3, 2, Siegel 7, 2/1, 
2, Go� štein V. 4, 0/0,5, Go� štein E. 4, 

0/0, 4, Jelínek 0, 0/0, 3, Bartoš 0, 0/0, 0.

Sokol Nová Paka – Kanonýři Josefov 
51:77 (14:22, 26:41, 42:63)
Plocek 19, 7/5, 1, Go� štein E. 9, 4/3, 4, 
Go� štein V. 8, 2x3,2/2, 3, Siegel 8, 1/0, 
1, Svoboda 7, 1x3, 4/2, 2, Kubín 0, 0/0, 0, 
Bartoš 0, 2/0, 2.

Těšit mohou příznivce packého basket-
balu junioři U 18, kteří nadělují svým 
soupeřům po stovkách a jasně vedou ta-
bulku. V posledním utkání zvítězili v Ná-
chodě 100:52, když nejlepším střelcem 
byl Fedor s 27 body.

Míla Pour

VÍTĚZSTVÍ A PROHRY BASKETBALISTŮ
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PODZIMNÍ AKTIVITY SPORTOVNĚ STŘELECKÉHO KLUBU
Jak se blížil podzimní čas, stále více spor-
tovců našeho klubu si uvědomovalo, že 
jejich letní nasazení ještě nekončí a ne-
mají splněná svá předsevze� . Ani klubo-
vé závody nebyly dosud naplněny, proto 
nezbývalo než myslet na závěrečný fi niš.

V sobotu 22. září se konal druhý ročník 
klubového závodu v malé odstřelovač-
ce, pořádaný naším klubovým střelcem 
a ředitelem závodu Ivanem Tůmou. 

Ve čtvrtek 20. října odpoledne jsme 
pořádali pro dětský střelecký kroužek 
soutěž ve střelbě ze vzduchové pušky, 
kterou jsme chtěli zakončit jejich letní 
snažení a pravidelné tréninky. Zúčastnilo 
se 10 dě�  našeho kroužku. Umís� ly se 
v tomto pořadí od nejlepšího na prvním 
místě: Filip Stránský 210 b., David Lauš-
man 199 b., Mikuláš Morávek 194 b., 
Matyáš Dolina, Nikolas Horst, Maty-
áš Plachý, Tadeáš Lenfeld, Vojtěch Šír, 
Radek Šír, Ondra Kulík. Všichni dostali 
diplom, medaili a věcnou cenu. Veliké 
poděkování patří vedoucímu kroužku 
a trenérovi Radku Šírovi za organizaci 
kroužku. Také děkujeme ak� vním ta� n-
kům, kteří mu v této činnos�  pomáhají 
a všem rodičům, kteří doprovázejí a do-
zorují své dě�  v kroužku.

V  sobotu 15. října proběhla, jako každý 
rok, významná soutěž „Pohár Sopky“ 
ve střelbě ze sportovní malorážky SM, 
LM 60 ran vleže. Počasí nám tento rok 
opravdu přálo a střelci si užili krásné sou-
těžní dopoledne s pěkným podzimním 
počasím. Přijeli se zúčastnit soutěžící 
se všech možných koutů Česka (Zábřeh, 
Brno, Děčín, Poděbrady, Pelhřimov, 
Třebeš, …). Čas čekání si soutěžící krá� -

li houbařením kolem Sopky a v lese se 
některým dařilo lépe než ve vlastní sou-
těži. Zúčastnilo se 23 účastníků v jedné 
kategorii, protože dorostu a žen bylo po-
málu. Pohár Sopky s hodnotnou cenou 
vyhrál Petr Kahan z SSK Loyd Jablonec, 
na druhém místě se umís� l Stanislav 
Hlaváček z SSK Sla� na Brno a na tře� m 
místě Jindřich Březina z SSK Ostroměř.

V sobotu 5. listopadu se konala „Podzim-
ní soutěž“ ve sportovní pistoli SP 30+30 
ran. Za pochmurného ranního deš� vého 
počasí se sešlo nečekaně 20 soutěžících. 
„Tak akorát“ na dvě směny. Následně se 
po ranním deš�  počasí umoudřilo a chví-
lemi se ukázalo i sluníčko. Naši zabodo-
vali až na sedmém místě prostřednic-
tvím Josefa Kulhánka, který byl zároveň 
hlavním rozhodčím. Nicméně jsme si so-
botu užili až do odpoledních hodin, kdy 
proběhlo vyhlášení výsledků a rozdávání 
diplomů a cen. První byl Tomáš Čmungr
z SSK Dvory, druhý Jiří Blažka z SSK Libe-
rec a tře�  Stanislav Hlaváček z SSK Brno.

Z externích soutěží je třeba zmínit 
Zdeňka Vícha, který pravidelně soutěží 
ve střelbě z předovek. Celkem dvacet-
krát se letos zúčastnil soutěží pořáda-
ných Českým střeleckým svazem, čtyři-
krát zvítězil, čtyřikrát byl druhý a deset-
krát obsadil tře�  místo. Největší úspěch 
získal v Uherském Ostrohu. Bylo to dru-
hé místo na MČR v disciplíně křesadlo-
vá puška, 50 m. Druhý největší úspěch 
získal na pě� kolové soutěži Ostrava Vít-
kovice, a to první místo v disciplíně per-
kusní puška vojenská na 50 m. Zdeněk se 
opět letos stal Přeborníkem Královéhra-
deckého a Pardubického kraje v disciplí-
ně křesadlová puška civilní na 50 m. 

Dva � tuly Přeborníka ČR získal Pavel 
Macháček v disciplíně VPu na mizivé cíle 
do 300 m otevřená mířidla a op� cká mí-
řidla v Bole� cích nad Labem. Pavel přive-
zl z Bole� c navíc jedno tře�  a páté místo. 
Na podzim přivezl jedno první místo a tři 
tře�  místa ve svých disciplínách. 

Z dorostu zabodoval Matyáš Chol-
matov, letošní nový člen, který získal
24. září čtvrté místo ve 3. kole 8. roční-
ku soutěže Malý sniper v Liberci a tře�  
místo ve 4. kole stejné soutěže dne 5. 
listopadu.

Ani pracovně jsme na podzim nezaos-
távali. Na brigádnických hodinách bylo 
od začátku roku odpracováno celkem 
800 hodin. Podzimní chloubou je zpev-
něná plocha z dlaždic před střelištěm 
a úprava terénu. Zároveň děkujeme Kar-
lu Kobrovi za sponzorské dary a organi-
zaci této akce.

Všem našim sportovcům děkujeme 
za dosažené výsledky při reprezentaci 
klubu v roce 2022 a brigádníkům za od-
vedenou práci.
Ať se nám v příš� m roce daří stejně 
nebo lépe než letos.

Za SSK Nová Paka
Luboš Malý
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80 LET PACKÉHO BASKETBALU

Pokračování z listopadového vydání

Následující sezóna 1991–92 měla mu-
žům přinést opět návrat do 2. ligy. Bohu-
žel některé zbytečné prohry v rozhodu-
jících utkáních z důvodu neúčas�  někte-
rých hráčů, zvláště neúčas�  nejlepšího 
střelce Jirky Nádvorníka kvůli srdeční 
arytmii, znamenaly pouze druhé místo, 
a tak rozloučení s postupem.
Mládeži, jak bývá u packého basketbalu 
zvykem, se vedlo opět dobře.
Mladší dorostenci pod vedením Von-
dráčka a Pitry skončili v oblastním pře-
boru druzí s dvaadvace�  vítězstvími. 
Výborné byly i minižákyně trénované 
Mílou Pourem, které skončily v oblas�  
tře� . Umístění dalších družstev – žáky-
ně a mladší dorostenky skončily čtvrté, 
žáci se umís� li na šestém místě, minižáci 
na osmé příčce. Nedařilo se již tak že-
nám, na které zbylo desáté místo s pa-
sivním skóre 1097:1216. 

V sezóně 1992–93 reprezentovalo packý 
oddíl v oblastních soutěžích celkem de-
vět družstev s rozdílnými výsledky. Druž-
stva mužů A v oblastním přeboru se ujal 
po odchodu Zdeňka Suchardy Jirka Ná-
dvorník senior. Celek si vedl velmi dob-
ře, ale v rozhodujících utkáních podlehl 
trutnovskému celku Drak, který tak po-
stoupil do 3. ligy. V týmu se velmi dobře 
uvedl Zdeněk Sucharda, občas předved-
li své basketbalové umění i dorostenci 
Vondráček, Kunt a Bajer. Mezi opory 
patřili střelec Jirka Nádvorník a ve vý-
borné formě hrající Miloš Jisl. Na vojnu 
do Dukly Chomutov odešel Petr Jirutka 
a naopak z Dukly se vrá� l Pavel Korbelář.
B družstvo mužů v oblastní soutěži vede-
né Zdeňkem Suchardou a Pepou Skalic-
kým si od začátku soutěže drželo druhé 
místo, ale několik porážek v druhé čás�  
soutěže znamenalo konečné čtvrté po-
řadí. Starší dorostenci, vedení triem Pi-
tra, Vondráček a Ježek, skončili v oblast-

ním přeboru čtvr� . Mladší dorostenci, 
kteří se opírali hlavně o výborné výkony 
Krause a Antoše a pod trenérem Hylma-
rem pendlovali i do staršího dorostu, 
skončili čtvr� . Žáci pod vedením Pav-
la Celjaka skončili v oblastním přeboru 
šes� , podobně jako minižáci s trenérem 
Čiperou, kteří teprve v této sezóně hráli 
poprvé v soutěži.
Torzo žen se po odchodu starších hráček, 
kdy zde prak� cky zůstala pouze Věra 
Macková, nemohlo po celou sezónu na-
jít. Chyběly hlavně podkošové hráčky. 
Děvčata, vedená Miladou Štorcovou, 
skončila v oblastním přeboru jedenáctá 
a již se těšila na přísun dorostenek v příš-
�  sezóně. V poměrně vyrovnaném kádru 
družstva mladších dorostenek, vede-
ných Šárkou Pochopovou, držela střelec-
ky družstvo Markéta Dyntrová. Družstvo 
děvčat si vedlo celou sezónu velmi dob-
ře, a nakonec obhájilo bronzovou medai-
li. Rovněž tře�  skončily žákyně vedené 

15. ROČNÍK TENISOVÉ NERELIGY
Na antukových kurtech oddílu TENIS 
CENTRUM v Havlově ulici u Zimního sta-
dionu letos probíhal již 15. ročník oblíbe-
né tenisové soutěže družstev pro nere-
gistrované hráčky a hráče. 
Nereliga se hraje každoročně od zalo-
žení oddílu v období od května do září 
ve třech výkonnostních skupinách. V kaž-
dé skupině hrají družstva systémem ka-
ždý s každým, přičemž ve vzájemných 
zápasech družstev se hrají dvě dvouhry 
a jedna čtyřhra, a to na dva vítězné sety. 
Celkem bylo v sezóně 2022 odehráno 
117 zápasů družstev, tj. 234 dvouher 
a 117 čtyřher. Podrobnos�  a aktuální vý-
sledky najdete na www.tenisnp.cz v sek-
ci Nereliga.
Z celkového počtu 98 tenistů, kteří byli 
uvedeni na soupiskách, se téměř všich-
ni ak� vně zapojili do hry. Většina hráčů 
je z Nové Paky a přilehlých obcí, někteří 
dojíždějí z blízkých měst (Jičín, Lomnice, 
Jilemnice, Vrchlabí) a někteří dokonce 
i z Prahy a okolí.
Vyhlášení výsledků 15. ročníku se kona-
lo v sobotu 15. 10. 2022 ve Sportovním 
centru vedle našich tenisových kurtů. 
Loňské premiérové vítězství letos zcela 
po zásluze a bez prohry obhájilo druž-
stvo Pinec (M. Sochor, T. Fišar). Pohár 
za druhé místo vybojovalo družstvo Ko-
pečkářů, tentokrát v obměněné sestavě 

(V. Kazda, P. Šulc). Tře�  místo na pomy-
slné bedně vybojoval nováček 1. ligy, 
družstvo R3LAX (J. Karásek, J. Zachoval, 
R. Jandera). Nejlepším hráčem letošního 
ročníku byl vyhlášen V. Kazda z družstva 
Kopečkářů. Vítězem 2. ligy je družstvo 
Sportshow a 3. ligu ovládlo družstvo Pink-
Bum.
O přípravu kurtů se v průběhu celé se-

zóny, jako vždy, vzorně starala správcová 
Marta Rosenbergová.
Oddíl TENIS CENTRUM děkuje zúčastně-
ným hráčům i sponzorům. 
Přejeme všem tenisovým nadšencům, 
a nejen jim, příjemné a klidné vánoční 
svátky, zdraví a štěs�  v novém roce a tě-
šíme se na další sezónu. 

TENIS CENTRUM

Nejlepší hráč Vojtěch KazdaVítězné družstvo Pinec
(zleva Marti n Sochor, Tomáš Fišar)
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Mílou Pourem. Tře�  příčku také obsadily 
minižákyně pod trenérskou dvojicí Miloš 
Jisl a Ríša Urban.
Mimo uvedená družstva měl basketbalo-
vý oddíl ještě přípravky chlapců a děvčat 
v počtu dvace�  budoucích hráček a hrá-
čů, které pod vedením trenérů Václava 
Go� šteina a Hany Krausové trénovaly 
společně.
Oddíl v této sezóně uspořádal turnaj mi-
nižákyň jako vzpomínku na bývalého vý-
borného hráče – tradiční Memoriál Pet-
ra Hylmara. Basketbalisté rovněž uspo-
řádali na hřiš�  za sokolovnou tři turnaje 
v nohejbalu pro muže, ženy a žactvo. Pro 
žactvo a minižactvo byl uspořádán již 
tradiční kondiční letní tábor ve Studenci, 
kterého se zúčastnilo celkem 30 chlap-
ců a děvčat pod vedením Míly Poura 
a prak� kantů Karla Vondráčka a Adama 
Kunta. Družstva dorostenců a doroste-
nek, vedená Ondrou Hylmarem a Šárkou 
Pochopovou, si letní tábor spojila s prací, 
jak to již bývá u těchto družstev zvykem, 
když chlapci a děvčata strávili týden v Kr-
konoších spojený tréninkem a brigádou 
na obžínání malých stromků. Tyto bri-
gády na obžínání stromků zajišťoval pro 
náš oddíl bývalý pracovník Krkonošských 

lesů a rovněž výborný pivot šedesátých 
let, dnes již nežijící, Miloš Kříž.
Začátkem nastávající sezóny 1993–94 
zas� hla členy basketbalového oddílu 
smutná zpráva o úmr�  zakladatele pac-
kého basketbalu Viléma Levého, který 
zemřel 15. září 1993 v nedožitých 88 le-
tech. Aby nebylo v této sezóně smutným 
okamžikům konec, zas� hla oddíl na kon-
ci sezóny další smutná zpráva že dne
29. března odešel ve věku 64 let bývalý 
výborný basketbalista padesátých let, 
ale také fotbalista, hokejista a volejbali-
sta Jiří Malý, mezi sportovci známý pod 
přezdívkou Palec.
V této sezóně se výborně dařilo mládež-
nickým celkům. Jedno prvé místo, čtyři 
druhá a jedna tře�  příčka v oblastních 
přeborech byly úspěchem, na který od-
díl čekal téměř deset let.
Přípravku, která každoročně připravova-
la mladé adepty basketbalu pro soutěže, 
vedl Petr Kynčl, mladší minižákyně i mi-
nižákyně pod vedením Ríši Urbana a Mi-
loše Jisla skončily v oblastním přeboru 
na 2. místě. Žákyně pod vedením Míly 
Poura skončily na tře� m místě za hra-
deckými celky Sokola a Meteoru. Nejlep-
ší střelkyní byla Jolana Vacková se 308 
body před Luckou Pourovou s 294 body 
a Radkou Kunclovou 233 body. Růžky již 
začaly vystrkovat o rok mladší sestry Ka-
lendovy, když Petra nastřílela soupeřkám 
228 bodů a Pavla 144 body. Dorostenky, 
pod vedením Miloše Kříže juniora, vel-
mi dobře rozehrály oblastní přebor, ale 
bohužel nezodpovědnos� , která měla 
vliv na kontumační výsledky, skončily až 
na čtvrtém místě. Proměnlivých výsled-
ků docilovaly ženy pod vedením Mirka 
Fišara juniora. V prvé čás�  soutěže chy-
běly Věra Macková s Evou Havlíkovou, 
které si zkoušely svůj basketbalový um 
ve 2. lize v Trutnově. Družstvo, ve kterém 
byly již vidět starší dorostenky, skončilo 
v OP na 6. místě. Mladší minižáky a mini-
žáky vedla dvojice Jirka Nádvorník junior 

a Ladislav Čipera. Minižáci, kteří skončili 
na 2. místě, si vše vynahradili v mlad-
ších minižácích, kam svým věkem patřili, 
když s velkým náskokem vyhráli oblastní 
přebor a vybojovali si tak právo na účast 
v přeboru České republiky. Zde se umís-
� li na krásném druhém místě. O jejich 
vynikající formě svědčí i 4. místo na me-
zinárodním turnaji v Žilině. Družstvo 
žáků, pod vedením Libora Teichmana, 
skončilo v oblastním přeboru tře� . Starší 
dorostenci s trenérskou dvojicí Ondřej 
Hylmar a Petr Ježek hráli do posledního 
zápasu o prvenství v oblas�  a zároveň 
také o kvalifi kaci na dorosteneckou ligu. 
Bohužel ke vzájemnému účtování s rych-
novským družstvem jim chyběl jeden 
bod, a tak do kvalifi kace šli basketbalisté 
z Rychnova n. Kn. 
Zvláštní kapitolou v této sezóně byl tým 
mužů, který v oblastním přeboru skončil 
na 2. místě za Sokolem Hradec Králové B. 
Nakonec díky dohodě o výměně za do-
rostence Věrka Suchardu, Jana Bajera 
a muže Pavla Korbeláře, kterým oddíl 
umožnil do Hradce pendlování, se tře� -
ligové soutěže v následující sezóně muži 
zúčastnili. Nejlepším střelcem týmu byl 
Jirka Nádvorník se 476 body. Trenéra 
Radka Kynčla vystřídal během sezóny Jir-
ka Nádvorník senior. Jelikož v oblastním 
přeboru nemohla startovat dvě družstva 
stejného oddílu, přestoupili všichni hrá-
či B družstva do Nového Bydžova. Byd-
žovské družstvo, pod vedením Zdeňka 
Suchardy, skončilo v oblastním přeboru 
na jedenáctém místě a zajis� lo si tak 
účast v této soutěži i pro nastávající se-
zónu. Letního soustředění ve Studenci se 
zúčastnil rekordní počet padesá�  mla-
dých basketbalistů a basketbalistek.

Pokračování v příští m vydání Achátu

Míla Pour

Žákyně Iveta Urbanová
při střelbě na koš

Žákyně Sokol Nová Paka – Meteor Hradec Králové Družstvo minižákyň Sokol Nová Paka, říjen 1993
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TAKOVÁ BYLA SEZÓNA 2022
Rok 2022 přinesl řadu nej. Jel jsem svůj 
doposud nejdelší závod, najel jsem nej-
víc kilometrů, fanoušci vybrali největší 
sumu v rámci dobročinné sbírky, měl 
jsem ale také nejvíce těžkých bouráků 
v rámci jedné sezóny a zažil i největší 
křivdu nejen ve sportovním životě. Rodi-
na, kamarádi, fanoušci a naše společné 
zážitky mě dokázali vystřelit až do nebe, 
dost často jsem ale doslova dřel také 
rypákem v zemi. Tak divokou sinusoidu 
jsem během jedné sezóny ještě neza-
znamenal. Životní lekce se vším všudy. 
Jednou jsi dole, jednou nahoře. Cesta 
dolů bolí. Cesta nahoru naopak chutná 
sladce. Především kvůli ní si před sebe 
sportovní výzvy klademe.
Od konce března do konce září 2022 jsem 
se postavil na start 31 závodů, z toho 15 
jich bylo na silnici a 16 v terénu. Nejdelší 
na silničním kole byl ultramaraton North 
Cape – Tarifa, během kterého jsem ujel 
přes 7400 km a stal jsem se prvním čes-

kým fi nišerem tohoto dost možná nej-
těžšího závodu na světě. V cíli jsem byl 
o 3 dny dříve než fi nský závodník, který 
byl organizátorem prohlášen ofi ciálním 
vítězem (až 3 dny po dojezdu, po mém 
příletu do ČR). Nejdelší závod na hor-
ském kole byl 400 Ultra s délkou přes 
400 km, na němž jsem obhájil loňské pr-
venství. 
Dařilo se i na kratších tra� ch. V terénu 
jsem vybojoval celková vítězství na bi-
kových maratonech For Bikes MTB Ma-
rathon, Ocelák a s Ultra Paka Racing 
Teamem jsme ovládli závod tříčlenných 
družstev Krkonošská 70 (spolu s M. Fol-
týnem a M. Kubištou). Týmové vítězství 
bylo asi vůbec to nejhezčí, protože sdíle-
ná radost v rámci jednoho manča� u je 
prostě nej!
V seriálu silničních časovek Cyklopoint Ji-
čínské cykloligy mi na konci sezóny patřilo 
celkové druhé místo a první v kategorii nad
40 let. V této kategorii jsem obhájil i loň-

ské prvenství v seriálu MTB závodů Cyklo-
point MTB Cup. Celkové první místo mi 
pak náleželo v seriálu maratonů Dycky 
Bajk, do něhož jsou zahrnuty závody Ji-
čínská 50, Van Gillern Cup, Novopacký 
MTB maraton a Ocelák. Ve věkové kate-
gorii to dalo na bednu celkem 26x.
Součás�  sezóny byly i tři těžší pády, 
které naštěs�  vždy skončily jen šrámy 
a naraženinami. Dva se udály při závo-
dě, jeden na konci sezóny při tréninku. 
Dokončil jsem všechny závody, do kte-
rých jsem odstartoval, což lze považovat 
i za velké štěs� . Teď už se pomalu, ale 
jistě blíží zimní příprava před další sezó-
nou, do které ještě žádné konkrétní cíle 
nemám. Věřím ale, že si v ní společně 
s fanoušky zase přijdeme na své. Něco 
vymyslím.
Moc děkuju za podporu!

Dan Polman

Prvou listopadovou sobotu se uskutečnila v útulném sále hasič-
ské zbrojnice výroční schůze cyklis� ckého klubu BAKAKO Nová 
Paka a ze slov předsedy Jirky Bajera se přítomní dozvěděli, že 
tato již 25. sezona se děckám velice povedla, protože se zúčast-
nila 65 MTB závodů a zde získala 83 pódiových umístění. Na 
nejvyšší stupínek jsme vystoupili celkově 62krát. Nejzdatnější 
byla letos jednoznačně Elí Famfulíková, která získala 35 zlatých 
medailí a odjela 46 závodů. Všichni přítomní byli seznámeni se 
širokou historií klubu a se současnými výsledky v zajímavé pre-
zentaci promítané na zeď. Od března do listopadu se konaly 
2x v týdnu organizované projížďky, kterých se zúčastňuje pra-
videlně kolem 10 dě� . Níže několik fi nálních dílčích úspěchů 
v jednotlivých seriálech a pohárech.
PRIMA CUP + ŠKODA AUTO ČESKÝ POHÁR V MARATONU
Kade�  15–16 let 3. místo Marek Foltýn ml.
Kadetky 15–16 let 2. místo Nicol Bezstaros� 
Mini žákyně 9–10 let 1. místo Elena Famfulíková
Mladší žákyně 11–12 let 1. místo  Barbora Famfulíková

ČESKÝ POHÁR XCO
Dívky 9–10 let 9. místo Elena Famfulíková

SEVEROČESKÝ MTB POHÁR
Dívky 9–10 let 1. místo Elena Famfulíková
Dívky 11–12 let 2. místo Barbora Famfulíková

ROCK MACHINE HRADECKÝ POHÁR
Žákyně mladší II. 1. místo Elena Famfulíková
Žákyně starší I. 1. místo Barbora Famfulíková
Běh muži A 1. místo Jan Bajer

Do nadcházející sezony přejme všem členům klubu nepřeberné 
množství úspěchů a ve zdraví zdolání veškerých nástrah závod-
ních tra� . Všem čtenářům Achátu přeji po celý rok 2023 hlavně 
mnoho zdravíčka a šťastné proži�  letošních Vánoc.

Jirka Bajer

25 LET JIŽ BRÁZDÍME CESTY NA BIKU

Vážení čtenáři Achátu,

znáte ve svém okolí někoho zajímavého, o kom by se měli dozvědět i ostatní?

Můžete o něm napsat do rubriky PŘEDSTAVUJEME VÁM.

Vaše příspěvky posílejte na

achat@munovapaka.cz.

TĚŠÍME SE NA VAŠE PŘÍSPĚVKY!
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KLIDNÉ VÁNOCE

A ÚSPĚŠNÝ NOVÝ ROK!

Dům a zahrada
VítězCena kvality

SHOPROKU 2017

Dům a zahrada
FinalistaCena kvality

SHOPROKU 2016

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
Navštivte e-shop Seminka-Chilli.cz 
a vybírejte ze široké nabídky pálivých dobrot. 

Jsme pěstitelé i výrobci a sídlíme v Nové Pace.
Výdejní místo pro osobní odběry je v Husitské 1303.
Potřebujete poradit s výběrem? Volejte 776 283 726.

M ÁT E  R Á D I  H O D N Ě  PÁ L I V É ?
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